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سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی در گفت وگو 

با »صبح امروز«:

نجات تولید با کاهش هزینه و 
افزایش کیفیت محقق می شود

روز گذشته انجام شد؛

 کشف بیش از یک تن موادمخدر 
در اطراف مدارس مشهد

سخنگوی ستاد مبارزه با موادمخدر از کشف بیش از 
یک تن موادمخدر در اطراف مدارس خبر داد.

موادمخدر  با  مبارزه  ستاد  سخنگوی  افشار  پرویز 
عملکرد  با  رابطه  در   97 سال  خبری  نشست  اولین  در 
مجموع  گفت:   96 سال  در  موادمخدر  با  مبارزه  ستاد 
 95 سال  به  نسبت   96 سال  در  مخدر  مواد  کشفیات 
حدود 14 درصد رشد داشته است و از این میزان 810 
تن موادمخدر کشف شده مروبط به سال 96 و 708 تن 

دیگر نیز مربوط به سال 95 بوده است.

جامعه

گزارش ویژه

بیانیه شورای شهر مشهد در تحلیل روز
خصوص بازداشت یکی از 

اعضای شورا

رئیس اتحادیه رستوران داران مشهد:

آشپزی فقط با عشق
 ممکن است

موسیقی سنتی زیر تیغ نگاه های سلیقه ای و سفارشی
رامین میلانی، سرپرست گروه موسیقی دلشدگان از دغدغه های خود برای جایگاه موسیقی سنتی می گوید

تلاش های بی ثمر برای اعمال محدودیت بر فضای مجازی

پایان خوش تلگرام
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استاندار خراسان رضوی :

هدف گذاری ایجاد 110 
هزار شغل در سال 97

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی با انتشار مطلبی در اینستاگرام نوشت: رفع انحصار و کمک 
به تقویت پیام رسان های داخلی به معنای محدودسازی سایر شبکه های اجتماعی نیست. مردم حق 
انتخاب دارند و می توانند توامان در شبکه های مختلف اجتماعی فعالیت داشته باشند. دولت دوازدهم 
از فضای مجازی و امکان دسترسی به برقراری ارتباط مردم حراست خواهد کرد. اجلاس ملی گزارش 

پیشرفت ها و راهکارهای موانع تحقق حقوق شهروندی با یک واکنش صریح نسبت به...

 گروه موسیقی دلشدگان، فعالیت هنری خود را سال 1382 در مشهد آغاز کرد. این گروه موسیقی 
سنتی، با رویکرد تولید آثار جدید به لحاظ تنظیم و آهنگسازی، نگاهی متفاوت بر ارائه کارهای اصیل 
و فرهنگ  بر جذب مخاطب جوان، حافظ اصالت  بتواند علاوه  تا  فارسی دارد  و ادب  بر شعر  و متکی 
موسیقی ایرانی باشد. دلشدگان در طول 14 سال فعالیت مستمر، امروز یکی از گروه های شناخته شده 

و موفق موسیقی در شرق کشور است که ...
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در اولین روز سال 97، رهبر معظم انقلاب اسلامی در جمع زائرین 
و مجاورین علی بن موسی الرضا)ع( کالای ایرانی را از این جهت که 
ابتکار قشرهای  »محصول نهایی برنامه ریزی، سرمایه گذاری و کار و 
با عظمت و مهم خواندند و تاکید  مختلف مردم و مسئولان است«، 
کردند: فعالان اقتصادی و تولیدگران با »سرمایه گذاری«، مسئولان با 
»برنامه ریزی«، جوانان با »دانش و طراحی« و کارگران با »کار و تلاش«، 
محصولی به جامعه ارائه می کنند که مردم نیز علاوه بر نقش آفرینی در 
تولید، باید با تعصب و غیرت و خرید و مصرف کالای ایرانی از محصول 

نهایی این زنجیره ی کار و تلاش حمایت کنند.
در نقشه راهی که برای بخش های مختلف ترسیم شده است؛ دولت، 
فعالین اقتصادی و مردم باید هر کدام به وظایف خود آگاه باشند و برای 

عملی شدن آن ها تلاش کنند.
برای بررسی برنامه و راهبرد مسئولان در سطح استان، به گفت وگو 
گذاری  سرمایه  و  اقتصادی  امور  حوزه  سرپرست  رسولیان،  »علی  با 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری خراسان 

رضوی« نشستیم.
فردی که به عنوان یک مقام اجرایی علاوه بر تسلط بر مشکلات از 

تلاش و پیگیری برای حل آن ها ناامید نیست.
سرپرست حوزه امور اقتصادی درباره اولین تصمیم های استانداری 
خراسان رضوی در سال جاری گفت: از زمانی که شعار سال مشخص 
شد استانداری خراسان رضوی مامور شد تا برنامه ای را در تعامل با 
مردم و فعالین اقتصادی در بخش های دولتی و خصوصی تدوین کند. 
وی اضافه کرد: دولت به تنهایی نمی تواند کاری از پیش ببرد و ما 
بنا را بر این گذاشتیم تا دستگاه ها و بخش های مختلف بسیج شوند 
حوزه  در  بگذاریم.  جا  به  را  خوبی  عملکرد  سال  پایان  تا  بتوانیم  تا 
اقتصادی قصد داریم، عملکرد به گونه ای باشدکه با شاخص های کمی 
قابل اندازه گیری باشد. این تصمیمی است که از سال گذشته شروع 

شده است.
تصریح  استان  در  دولت  اجرایی  بدنه  گذشته  سال  تشریح  در  وی 
کرد: در سال 96، ما هدف گذاری مربوط به سرمایه گذاری، صادرات، 
اشتغالزایی و حوزه های دیگر را به طور مشخص و دقیق تعیین کردیم. 
امسال هم دستگاه های اقتصادی استان از ابتدای سال موظف شدند 
تدوین  بر شعار سال  مبتنی  را  استان  اقتصاد  برنامه عملیاتی حوزه 

کنند.
خیلی از دستگاه ها این برنامه عملیاتی را رقم زده اند و امیدواریم که 
تا اوایل اردیبهشت سایر ارگان ها هم همکاری کنند و برنامه عملیاتی 

استان تدوین شود.
از کاهش هزینه های تولید تا افزایش کیفیت

آن چیزی که حائز اهمیت است این است که برای حمایت از کالای 
ایرانی سه محور مهم را باید حتما مورد توجه قرار داد:

1-کاهش قیمت تمام شده یا کاهش هزینه های تولید
مشابه  کالای  با  رقابت  قدرت  که  داخلی  کالای  کیفیت  2-افزایش 

خارجی را داشته باشد و بتواند نظر مردم را جلب کند.
3-فرهنگسازی برای جلب حمایت مردم. به گونه ای که مردم علاوه 
برحمایت از کالای ایرانی از تولیدکننده و فعل اقتصادی نیز حمایت 

کنند. ارتباطی دو سویه که لازم و ملزوم یکدیگر هستند.
تاکید  رضوی  خراسان  استانداری  اقتصادی  امور  حوزه  سرپرست 
این سه  به  برای رسیدن  را  بتوانیم سرفصل هایی  که  این  برای  کرد: 
هدف تدوین کنیم و در استان پیاده کنیم و برای دستگاه های دولتی 
و بخش خصوصی هدفگذاری و تعیین وظیفه کنیم تا الان جلسات 
خصوصی  بخش  کارشناسان  کنیم.خوشبختانه  برگزار  را  متعددی 
تاکنون چهارچوب های خوبی را تنظیم و نهایت همکاری را داشته اند. 
تا الان 41 محور مهم برای برنامه های عملیاتی دستگاه های اجرایی 

تدوین شده است.
البته همچنان مشغول مذاکره با کارشناسان و فعالین در بخش های 
بعد  که  دارد  وجود  آن  در  تعدیل  و  جرح  احتمال  و  هستیم  مختلف 
تعیین  و  مربوطه  دستگاه های  به  موارد  تبیین  و  آن  شدن  نهایی  از 
حضور  با  استان  عملیاتی  جامع  برنامه  ارگ��ان،  هر  در  کارشناسان 

استاندار خراسان رضوی نهایی و اجرایی خواهد شد.
وی با تاکید بر این نکته که اهم محورهای تعیین شده برای تحقق 
»حمایت از کالای ایرانی« مشخص و در دستور کار قرار گرفته است، 
تصریح کرد: پیگیری اشتغال روستایی، بهبود فضای کسب و کار با 
محوریت اتاق بازرگانی، مهارت آموزی با محوریت فنی و حرفه ای، 
جذب فارغ التحصیلان دانشگاهی با اعطای تسهیلات، کمیته سرمایه 
گذاری در حوزه مسکن و گردشگری و شناسایی فرصت های سرمایه 

گذاری از جمله این موارد است.
تولید بدون کارخانه

بدون  »تولید  ایده  توسعه  و  تحقق  که  این  به  اش��اره  با  رسولیان 
کارخانه« یکی از برنامه های در دستور کار اضافه کرد: امیدواریم که با 
محوریت سازمان »صمت« و کانون کارآفرینان استان پیش برود. چرا 
که عملیاتی شدن آن باعث می شود بدون نیاز به سرمایه گذاری های 
جدید و با استفاده از ظرفیت بخش های مختلف از جمله صادرکنندگان 
توانمند استان بتوانیم تولید و بازدهی واحدهای تولیدی موجود را بالا 
ببریم. تحقق این مهم بدون همکاری بخش های مختلف اقتصادی 

اعم از خصوصی و دولتی امکان پذیر نیست.
نیازبه شفاف سازی اطلاعات در ادارات دولتی

سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی، نبودن 
بدنه  در  مشکلات  از  یکی  را  دولتی  ادارات  در  اطلاعاتی  شفافیت 
ادارات  در  حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  و  دانست  دستگاه ها  اجرایی 
ما اطلاعات شفاف ارائه نمی شود. متاسفانه این ایراد وجود دارد که 
بسیاری از اطلاعات در اختیار تنها یک کارشناس، یک حوزه یا یک 
دستگاه اجرایی می ماند و سایر بخش ها و فعالین اقتصادی از آن ها بی 
بهره اند. اطلاعاتی که حتی جنبه محرمانه هم ندارند و اگر در اختیار 
تولیدکنندگان و واحدهای تولیدی قرار بگیرند برای سرمایه گذاری و 

هدفمند کردن آن بسیار با ارزش هستند.
رسولیان معتقد است: باید همه این اطلاعات در یک سامانه شفاف 
در اختیار سرمایه گذار قرار بگیرد تا کارآفرین متوجه شود که می تواند 

در آن زمینه موفق باشد یا نه. ما به عنوان نماینده عالی دولت در استان 
خصوصی  بخش  و  کارآفرینان  اختیار  در  اطلاعات  این  تا  داریم  بنا 

قرارگیرد. این خواسته به حق بخش خصوصی است.
کاهش  به  اطلاعاتی  شفافیت  این  دیگر  سوی  از  کرد:  اضافه  وی 

بروکراسی و کاغذبازی های اداری کمک می کند.
تمرکز زدایی و تفویض اختیارات به شهرستان ها

رضوی  خراسان  استانداری  اقتصادی  ام��ور  ح��وزه  سرپرست 
»تمرکزگرایی« را یکی از مشکلات سد راه فعالین در شهرستان ها و 
شهرهای استان دانست و اضافه کرد: همان طور که مراکز استان ها از 
مراجعه به تهران برای تصمیم گیری ها و گرفتن مجوزها گلایه داشته 
اند، در داخل استان نیز فعالین بخش های مختلف اقتصادی از این 
که مجبور باشند در مراحل مختلف برای گرفتن امضا و مجوز به مشهد 

بیایند گلایه مند هستند.
وی اضافه کرد: با علم به این دغدغه تصمیم گرفته ایم تا در سال 
جاری برای تفویض اختیار به شهرستان ها اقدام کنیم تا بتوانند در 

سطح شهر و شهرستان تصمیم های لازم را بگیرند.
رسولیان تصریح کرد: در این راستا حدود 260 اختیار که درخواست 
فرمانداران محترم بوده است در استان شناسایی شده است و ما در 
حال مذاکره با دستگاه ها هستیم که این اختیارات را در چهارچوب 
برخی  متاسفانه  کنند.  واگذار  شهرستان  سطح  به  مقررات  و  قانون 
دستگاه ها خسّت به خرج می دهند و مقاومت می کنند ولی ما برای 
قابل  اختیارات  تا  می کنیم  پیگیری  و  هستیم  جدی  امر  این  تحقق 

واگذاری را به شهرستان ها بسپاریم.
تلاش برای پررنگ شدن کالای ایرانی در سوغات

سرپرست امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی با تاکید بر این 
که سوغات زائر یکی از موارد مهم در حوزه اقتصاد استان است، بیان 
کالای  سهم  می شود،  منتشر  که  آماری  خلاف  بر  معتقدم  من  کرد: 
ایرانی در بازار سوغات مشهد و استان کم نیست ولی باید افزایش پیدا 
کند. به همین منظور در سال96، کمیته ویژه ای برای سوغات در سطح 
استان با محوریت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی ایجاد شد ولی به دلیل تغییرات مدیریتی متعدد در 
این  نتیجه دلخواه برسیم در سال جاری  به  نتوانستیم  این سازمان 

کمیته مجددا فعال و وظایف مربوطه به کارشناسان اعلام شده است.
نیاز به 12هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری

سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی با تاکید 
بر این که در سال جاری تحقق برنامه ها و اهداف برنامه ششم توسعه 
مدنظر است، اضافه کرد: سه برنامه ای که در برنامه ششم توسعه تعیین 

شده است و باید در سال جاری محقق شود. به این صورت است:
اول؛رشد 12 درصدی صادرات است که برنامه عملیاتی آن در سال 

گذشته تدوین شده است و درسال جاری هم باید ادامه داشته باشد.
دوم؛ ایجاد اشتغال 110 هزار نفری است که اداره کل کار، تعاون 
و  شهری  بخشی،  برش های؛  تا  است  شده  مامور  اجتماعی  رفاه  و 
دستگاهی آن را تدوین کند تا نقشه راه مشخص شود. البته آن چیزی 
که در برنامه تدوین شده است ایجاد 74هزار شغل است ولی ما برای 

رسیدنم به 110هزار شغل تلاش می کنیم.
سومین برنامه اینکه در راستای عملیاتی شدن تحقق این میزان 
رشد صادراتی و اشتغالزایی در سال جدید نیازمند 12هزار میلیارد 
در  سرمایه  این  جلب  برای  باید  که  هستیم  گذاری  سرمایه  تومان 

حوزه های مختلف تلاش کنیم.
وی تاکید کرد: جلب این میزان سرمایه به معنای ایجاد واحدهای 
و  سازی  بهینه  فعلی،  واحدهای  بازسازی  و  نوسازی  نیست،  جدید 
افزایش بهره وری از جمله منابع تامین و مصرف این میزان سرمایه 

گذاری است.
مبارزه با قاچاق رقیبان تولیدات استانی

در بحث مبارزه با قاچاق کالا در سال جدید محوریت بر مبارزه با 
قاچاق کالاهایی است که مشابه آن ها در داخل استان تولید می شوند. 
این راهکار از ستاد مبارزه با قاچاق کالا درخواست شده و در دستور کار 
آن ها قرار گرفته است. همچنین قرار بر این شده است که ستاد مبارزه 

با قاچاق کالا در سال 97 به صورت پروژه محور کار کند.
مالیاتی که باید در استان پرداخت شود

سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی با اشاره 
به این که در سال های گذشته تعدادی از واحد های تولیدی در داخل 
استان دفاتر آن ها خارج از استان بود و مالیات خود را در جای دیگری 
پرداخت می کردند. با توجه به این که سهم مالیاتی استان های کشور 
مشخص است با پرداخت مالیات در خارج استان و عدم محاسبه آن 
در سهم استانی، فشار بیشتری به سایر واحدهای تولیدی خراسان 

رضوی وارد می شد. 
وی تاکید کرد: استاندار خراسان رضوی به جد پیگیر رفع این مشکل 

بودند و خوشبختانه امسال در قانون بودجه تمامی بنگاه های اقتصادی 
تمام  که  شدند  موظف  هستند  فعال  استان  داخل  در  که  تولیدی  و 

مالیات های خود را در محل تولید پرداخت کنند.
رسولیان اضافه کرد: در »قسمت 2 بند ه ماده 6 بودجه« این مورد 
ذکر شده که استانداری خراسان رضوی آن را به واحدهای مرتبط ابلاغ 
با واحدهایی که  کرده است و به جد مورد پیگیری قرار خواهد داد. 
مالیات خود را در استان پرداخت نکنند، برخورد می شود. این موضوع 

مهمی است چرا که ما قصد داریم که به حوزه تولید کمک کنیم.
رسولیان خاطرنشان کرد: آقای دکتر رشیدیان بر اجرایی شدن این 
موضوع اصرار دارندو حتی در شورای معادن استان تاکید کردند که در 

صورت عدم همراهی واحدها با انها برخورد میشود 
بدنه  غیرچالاک اجرایی

اذعان  استانداری خراسان رضوی  اقتصادی  امور  سرپرست حوزه 
کرد: در حال حاضر بخشی از بدنه اجرایی کشور بزرگ و غیرچالاک 
است و باید این بدنه اجرایی اصلاح شود، در واقع باید برنامه ریزی 

شود تا بتوان بدنه دولت را کوچکتر کرد.
و  دستورالعمل ها  پیگیری  کمیته  ایجاد  برای  ریزی  برنامه  به  وی 
با این رویکرد پیگیری  مصوبات اشاره و تصریح کرد: ما قصد داریم 
مصوبات را با جدیت ادامه دهیم تا مصوباتی که به خصوص در ستاد 
تسهیل و شورای گفت و گو به تصویب می رسند در سطح دستگاه های 

اجرایی پیگیری شده و وارد فاز اجرایی شوند.
تداوم ثبات اقتصادی

سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی با اشاره 
به این که خوشبختانه در سطح استان در سال های اخیر شاهد ثبات 
در حوزه اقتصاد بوده ایم، تصریح کرد: نباید نوسانات اخیر در حوزه 
ارز را به حساب تلاطم در حوزه اقتصاد گذاشت چرا که از نظر اقتصادی 
در کشور و استان اتفاق خاصی نیفتاد که نوسانات را به ارز منتقل کند.

یکی از راه های اثبات این موضوع این است که از انتهای سال 96 
و حتی در ایام عید ما شاهد ثبات قیمت در سطح بازار بودیم و حتی 
تعدادی از کالاهای اساسی در این مقطع با کاهش قیمت مواجه بودند. 

این موفقیت به دلیل ثبات و رشد اقتصادی است 
رئوس برنامه های استانی در سال 97

رسولیان درباره سایر محورهایی که استانداری خراسان رضوی در 
سال 97 به عنوان اهم رئوس برنامه های خود دنبال می کند، تصریح 

کرد: 
صنعت،  سازمان  محوریت  با  استان  صنایع  بازسازی  و  -نوسازی 

معدن و تجارت خراسان رضوی
بنیان در خراسان رضوی،  -توسعه کمی و کیفی واحدهای دانش 

توسعه زنجیره های تولید به ویژه در بخش کشاورزی.
-حمایت از تعاونی های تولید و مصرف با هدف ایجاد شبکه ای برای 
توزیع کالای داخلی. استفاده از انرژی های نوین chP ، خورشیدی و 

بادی.
-توسعه کلینیک صنعت با هدف رفع مشکلات حوزه صنعت به دست 

بخش خصوصی.
با  استان  بزرگ  شهرهای  و  مشهد  در  صنفی  شهرک های  -توسعه 
محوریت اتاق اصناف، تقویت حوزه نمایشگاهی برای عرصه کالاهای 

ایرانی.
-در بخش کشاورزی، رفع مشکلات در حوزه تامین نهاده های دامی 
و کشت های گلخانه ای با توجه به خشکسالی های اخیر باید در دستور 

کار قرار بگیرد.
-در بحث معدن و صنایع معدنی در حوزه فولاد اتفاق های خوبی در 
سال گذشته افتاده است ولی در حوزه مس و سایر حوزه های معدنی 
با توجه به ضرفیت های بسیاری که وجود دارد باید اتفاق های بهتری 

بیفتد.
-دربحث معادن؛ با توجه به این که شورای معادن استان هم تشکیل 
سازمان  ماموریت های  مهم ترین  از  یکی  معادن  بحث  است،  شده 

صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی است.

استاندار خراسان رضوی :

هدف گذاری ایجاد 110 هزار شغل در سال 97
استاندار خراسان رضوی گفت: سهمیه اشتغال استان 
اشتغال  هزار   73 توسعه  ششم  برنامه  دوم  سال  برای 
جدید است اما با توجه به توانمندی، نیازها و قرار گیری 
خراسان رضوی در بین سه استان نخست کشور در حوزه 
نرخ مشارکت بالای اقتصادی، هدف گذاری انجام شده 

برای ایجاد 110 هزار شغل است.
شورای  جلسه  در  شب  دوشنبه  رشیدیان  علی رضا 
هزار   110 ایجاد  بر  تمرکز  امسال  افزود:  استان  اداری 
و  همت  با  است  امید  که  است  جدید  شغلی  فرصت 
همکاری خوب بین بخشی و عزم و بسیج همگانی این 
جوانان  حوزه  در  بویژه  آن  نیاز  مورد  وسرمایه  اشتغال 
 97 سال  طی  گ��ذاری  هدف  این  تحقق  ش��ود.  محقق 

نیازمند جذب 120 میلیارد ریال سرمایه گذاری است. 
خراسان  در  سرمایه گذاری  برابری   3.5 رشد 

رضوی در سال 96
رشیدیان ادامه داد : برای تحقق این میزان سرمایه 
در  چنانکه  دارد  خوبی  ظرفیت های  استان  نیز  گذاری 
سال گذشته شاهد رشد خوبی در جذب سرمایه گذاری 
از نظر حجم  برابر  بودیم که در عین رشد 3.5  خارجی 
نسبت به سال قبل موجب شد از نظر تعداد پروژه های 
سرمایه گذاری رتبه اول کشوررا کسب کنیم و از نظر حجم 
هم که در مجموع 585 میلیون دلار بود، رشد 3.5 برابری 

نسبت به سال قبل در استان داشت .
از این ظرفیت  باید  وی تصریح کرد : در سال جاری 
برای جذب  بیشتر استفاده شود و تلاش گسترده تری 

سرمایه گذاری های داخلی و خارجی انجام شود.
رویکرد  نخستین  راستا  این  در  داد:  ادامه  رشیدیان 
امسال تداوم رونق تولید است که ارتقا کیفیت تولیدات 
به تناسب نیاز بازار و افزایش بهره وری و بهره گیری از 
ظرفیت های تولیدی استان واستفاده از تکنولوژی جدید 

و ایجاد اشتغال پیگیری می شود.
رشیدیان در ادامه با اشاره به ایجاد 123 هزار و 900 
وجود  این  با   : گفت  گذشته  سال  در  جدید  اشتغال 
هنوز 260 هزار متقاضی و جویای کار در استان داریم 
وکاهش  اشتغال  قبول  قابل  نرخ  به  رسیدن  برای  که 
ای در سال جاری  العاده  فوق  نیازمند تلاش  بیکاری 

هستیم .
وی ادامه داد: بر اساس برنامه ششم توسعه در سال 
نخست، باید 123 هزار اشتغال ایجاد می شد اما با توجه 
کار،  جویندگان  بالای  تعداد  و  موجود  ظرفیت های  به 
این رقم با تفاهم بین دستگاه های اجرایی و تقسیم کار 

شهرستانی، به 160 هزار اشتغال افزایش یافت. 
رشیدیان با اشاره به اینکه هر چند اشتغال ایجاد شده 
از رقم تعیین شده در برنامه ششم توسعه بیشتر است اما 
هنوز جمعیت قابل توجهی از افراد جویای کار دراستان 
کاهش  را  اشتغال، آسیب ها  توسعه  گفت:  دارد،  وجود 
می دهد، یکی از ضرورت ها در این بخش ایجاد اشتغال 
برای جوانان است که امیدواریم با همکاری همه بخش ها 

این امر محقق شود.
قالب طرح  ریالی در  میلیارد  سرمایه گذاری 720 

تکاپو 
استاندار خراسان رضوی افزود: پارسال فقط در قالب 
طرح تکاپو و قراردادی که بین وزارتخانه های ارتباطات 
و  اجتماعی  ورف��اه  تعاون،کار  و  اطلاعات  فناوری  و 
امضای  به  ومنجر  منعقد  رضوی  خراسان  استانداری 
19 تفاهمنامه شد 720 میلیارد ریال سرمایه گذاری به 

استان وارد و جذب شد .
ایجاد 21  به  منجر  امر  این  نتیجه   : کرد  عنوان  وی   
حوزه  در  گردید.  استان  در  جدید  اشتغال  و 500  هزار 
طرح های اشتغال روستایی نیز 251 طرح با 940میلیارد 
سال  در  که  شد  ارائه  بانک ها  به  و  مصوب  و  تهیه  ریال 
گذشته 360 میلیار ریال از این طرح ها عملیاتی شده و 

در دست اجرا است.

در  چالش ها  و  مسائل  همه  با   : داد  ادامه  رشیدیان   
درآمد  ریال  میلیارد   880 و  هزار   26 96،استان  سال 
کسب و به خزانه واریز نمود که نسبت به سال قبل رشد 
هفت درصدی دارد هر چند نسبت به سهم تعیین شده 
از سوی کشور 17 درصدی کمتر است که علت هم آن 
است که حساب های برخی از واحدهای بزرگ فعال،در 
استان نبوده و مالیات آنها در جای دیگری واریزمی شود 

در حالی که باید به استان وارد شود.
افتتاح سه هزار و 400 پروژه عمرانی در سال 96

وی در ادامه حوزه عمرانی را محور پیشبرد و زیربنای 
توسعه استان دانست و گفت : طی سال قبل سه هزار 
و  حمل  از  مختلف  حوزه های  در  عمرانی  پروژه  و 400 
درمان،  بهداشت،  شهری،  عمران  و  توسعه  نقل،گاز، 
دانشگاه ها و غیره با سرمایه گذاری 75 هزار و 60 میلیارد 
اثرگذار  و  ارزشمند  بسیار  که  رسید  سرانجام  به  ریالی 

است. 
وی ب��ا اش���اره ب��ه اق��دام��ات ان��ج��ام ش��ده در ح��وزه 
گردشگری هم اظهار کرد: در سال گذشته این استان 
و  زائر  میلیون   30 از  بیش  پذیرای  )ع(  الرضا  مشهد  و 
مسافر بود و در حوزه سوغات هم اقداماتی شروع شده 
تا تولیدات داخلی جایگزین کالاهای خارجی شود. در 
سال قبل 9میلیون دلار ارزش صادرات صنایع دستی 

استان بوده است.

وی در حوزه اقدامات سلبی برای رونق تولید و ایجاد 
اشتغال در قالب مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم گفت : سه 
هزار و 400 میلیارد ریال ارزش کشفیات قاچاق استان 
درشت ها  دانه  با  برخورد  بر  تمرکز  که  بود  قبل  درسال 
تعداد  کاهش  وجود  با  شد  موجب  کلان  قاچاقچیان  و 
کشفیات  حجم  درص��دی   101 رشد  شاهد  پرونده ها 

باشیم.
اواخر سال  ارز در  به نوسانات نرخ  با اشاره  رشیدیان 
گذشته و نیز ابتدای امسال گفت : این امر تاثیرات سوئی 
در سیاست های ارزی داشت که امید است با همدلی و 

همراهی همه بخش ها و مردم این تنش ها برطرف شود.
رشیدیان در حوزه امنیتی هم با اشاره به تلاش های 
امنیتی،  نیروهای  مقتدرانه  و  جانبه،خالصانه  همه 
و  ملموس  امنیتی  گفت:  نظامی استان  انتظامی  و 
گستره  در  تمامی حوزه ها  در  افتخار  قابل  و  ارزشمند 

استان ایجاد شده است.
نقش تشکل های مردم نهاد در مباحث اجتماعی 

قابل تقدیر است
رشیدیان افزود : در حوزه مباحث اجتماعی هم این 
آمار  و  اعتیاد  شیوع  کاهش  در  همدلی ها  و  همکاری 
معتادان به مواد مخدرموثر بوده است که در این میان 

نقش تشکل های مردم نهاد قابل تقدیر است.

 استاندار خراسان رضوی ابراز امیدواری کرد: با تقویت 
این تشکل ها بویژه مجمع مشورتی بانوان و خانه جوانان 

و غیره در این حوزه گام های موثرتری برداشته شود.
 وی ادامه داد : در حوزه فرهنگی هم در موضوع زیارت 
اقدامات خوبی صورت گرفت و در بحث پایتخت فرهنگی 
با  هم  سال 2017  اسلامی در  کشورهای  بین  در  مشهد 
آیسسکو  مسئولان  اذعان  به  گرفت  صورت  تلاش هایی 
بسیار گسترده بوده و قابل مقایسه با سایر پایتخت های 

فرهنگی نیست.
و  حفظ  برای  حال  عین  در   : کرد  عنوان  رشیدیان   
تقویت جایگاه مشهد بعنوان قطب فرهنگی در تعاملات 
کشورهای اسلامی ،پیگیری شد این عنوان برای یک دهه 

در این کلانشهر باقی بماند .
معاون سیاسی استاندار:

در راستای ارتقا امنیت باید رویکرد ساختاری و 
فعال داشت

استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
خراسان رضوی هم در این جلسه با اشاره به هفت هدف 
اصلی استان در سال 97 گفت: در راستای حفظ و ارتقاء 
امنیت پایدار و همه جانبه باید رویکرد ساختاری به جای 
رویکرد پاتولوژیک و فعال به جای رویکرد منفعل را محور 

عمل قرار دهیم .

سید جواد حسینی افزود: انتقال سطوح تصمیم گیری 
امنیتی  بعد  آنها  حل  و  مردم  نارضایتی های  پیرامون 
بیشتر  پذیری  مسئولیت  و  اجتماعی  بعد  به  سیاسی  و 
نگری  بخشی  از  پرهیز  رویکرد  با  اجرایی  دستگاه های 
وانتقال نارضایتی به مرکز یا سایر سازمان ها و جلوگیری 
دستگاه ها  همه  موردتوجه  باید  آن  ش��دن  ازمزمن 

وفرمانداران قرار گیرد.
باید  تامین  ش��ورای  دبیرخانه  داد:  ادام��ه  حسینی   
شناسایی  را   97 سال  احتمالی  آسیب های  تهدیدات، 
کرده و از طریق کارگروه های مربوطه مصادیق تهدیدها 
وآسیب ها را مشخص و برنامه ها و شیوه های مداخله مؤثر 

برای پیشگیری، کنترل و مقابله را معین کند.
و  مسائل  بررسی  منظورکمیسیون  بدین   : گفت  وی 
استانداری،  سطح  سه  در  نیز  اجتماعی  نارضایتی های 

فرمانداران و دستگاه های اجرایی تشکیل می شود.
کنترل  و  کاهش  یعنی  دوم  راه��ب��رد  در  حسینی 
اسناد  راستای  در  اف��زود:  هم  اجتماعی  آسیب های 
بالادستی و افق 1404 کاهش 25 درصدی آسیب های 
حاشیه  درص��دی   10 طلاق،  درص��دی   20 اجتماعی، 
شده  گذاری  هدف  ازدواج  سن  درصدی   10 و  نشینی 

است. 
اهتمام دستگاه ها بر طرح ویژه تعاملات گرم

بر  دستگاه ها  ویژه  اهتمام  راهبرد  این  در  افزود:  وی 
اساس طرح ملی تقسیم کار در این حوزه با مشارکت همه 
دستگاه ها و تشکل های غیردولتی، سازمان های مردم 
برای کنترل و کاهش آسیب ها و تکمیل و اجرای  نهاد 

طرح جامع تعاملات گرم باید مد نظر قرار گیرد.
توسعه  را  استان  راهبرد  سومین  استاندار  معاون 
نظامند مشارکت های مردمی دانست و اظهار داشت: در 
این راستا خانه احزاب و خانه تشکل های غیر دولتی و 
برگزاری نشست های کاری دستگاه ها با آنها و واگذاری 
نخبگان،  و  شوراها  تشکل ها،  این  به  امور  از  بخشی 

نمایندگان مجلس بسیار مهم است.
معاون استاندار ارتقاء فعالیت های فرهنگی با تأکید بر 
فرهنگ رضوی و کیفیت بخشی به فعالیت های فرهنگی 
با  ملی  و  دینی  فرهنگی،  مولفه های  ارتقاء  راستای  در 
فرهنگی،  هویت  و  انسجام  رضوی،  فرهنگ  محوریت 
نشاط اجتماعی را هم بعنوان راهبردی دیگر مورد تاکید 

قرار داد.
راهبرد  این  نمودن  اجرایی  راستای  در  اف��زود:  وی 
همه دستگاهها وفرمانداران با اداره کل فرهنگ وارشاد 
دربرگزاری  وگردشگری  فرهنگی  میراث  و  اسلامی  
مطلوب هفته های فرهنگی شهرستان ها که از اردیبهشت 

ماه برگزار می شود، همکاری کامل را داشته باشند.
اهم  از  شهروندی  حقوق  و  رجوع  ارباب  تکریم 

برنامه های سال جاری
ارباب  تکریم  دستگاه ها،  خدمات  ارتقاء  حسینی 
و  خواند  پنجم  راهبد  هم  را  شهروندی  حقوق  و  رجوع 

گفت : اجرای میز خدمت به شکل حضوری و مجازی، 
فرآیند  مجدد  مهندسی  و  پرمشتری  خدمت  احصاء 5 
برای تسهیل ارائه این خدمات و استفاده از ظرفیت های 
کار  دستور  در  قبل  سال  از  خدمات  ارائه  برای  مجازی 
قرار گرفته و امسال با جدیت دنبال می شود. وی راهبرد 
ششم را ارتقاء سلامت در همه ابعاد با رویکرد اجتماعی 
شدن امر سلامت دانست و افزود : در این راستا سه سند 
غذایی  امنیت  واگیرو  غیر  بیماری های  سلامت،  جامع 
در حوزه سلامت در استان تدوین و تصویب شده است 
آنها  شدن  اجرایی  برای  دستگاه ها  همه  همکاری  که 

الزامی است.
وی در تحقق راهبرد هفتم که رونق بخشی به تولید و 
اشتغال است هم گفت : همه دستگاه ها به اجرای برنامه 
ایرانی  کالاهای  از  حمایت  رویکرد  با  استان  عملیاتی 
اهتمام جدی باید داشته باشند و برای ایجاد 110 هزار 

فرصت شغلی در سال جاری همه دستگاه ها گام بردارند
فرمانده سپاه امام رضا)ع(:

هرکسی نمی تواند در خصوص سپاه نظر بدهد
فرمانده سپاه امام رضا)ع( نیز در ادامه این جلسه گفت: 
هرکسی نمی تواند در خصوص سپاه نظر بدهد، باید حتما 
انقلاب  از  گرفته  نشات  فرد  آن  درک  و  اخلاق  جنس، 
باشد. سپاه امروز وارد چهل سالگی شد، آنچه که مهم 
است این بوده که ما باید توجه کنیم غرض از فرمان الهی 

و ملکوتی حضرت امام چه بوده است؟
داریم  اعتقاد  ما  اف��زود:  نظری  یعقوب علی  س��ردار 
به خوبی  را  آینده  بلندی که داشتند  نگاه  با  امام راحل 
می دیدند و شاهد آن بودند که در آینده حتما در مسیر 
رشد و پیشرفت انقلاب اسلامی موانعی خواهد بود و این 

موانع باید برطرف شود.

باید از اصل انقلاب مراقبت کرد
انقلاب  افزود: حتما اصل  فرمانده سپاه امام رضا)ع( 
خواهد  قرار  تهدید  و  خطر  مورد  آن  دشمنان  سوی  از 
همچنین  کرد،  مراقبت  انقلاب  اصل  از  باید  و  گرفت 
حتما دستاوردهای انقلاب نیز مورد تهاجم قرار خواهد 
گرفت و از دستاوردهای با ارزش انقلاب اسلامی نیز باید 

محافظت شود.
نظری با تاکید بر اینکه حتما ما باید یک نگاه الگویی 
موضوعات  اسلامی در  انقلاب  پیشرفت  و  رشد  ب��رای 
شود،  ایجاد  باید  ام��ر  ای��ن  و  باشیم  داشته  مختلف 
خاطرنشان کرد: برای رسیدن به این اهداف نیازمند یک 
مجموعه ای هستیم که جنس آن از خود انقلاب باشد و 

مانند آن جغرافیای مرزی نیز داشته باشد.
باید به کارنامه سپاه نگاه کرد

فرمانده سپاه امام رضا)ع( تصریح کرد: لذا بر همین 
مبنا ما معتقدیم آن فرمان الهی صادر شد و نهاد مقدس 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی شکل گرفت، 39 سال از 
اگر بخواهیم یک نگاه ارزیابی کننده  این فرمان گذشت 
منصفانه داشته باشیم، 3 مولفه در این امر مهم است که 
در درجه اول به کارنامه می پردازیم و همه ما می دانیم 
کارنامه سپاه در طول این مدت چه بوده آیا توانسته است 

در این اهداف انجام وظیفه کند؟
نظری تاکید کرد: در درجه دوم باید به این امر بپردازیم 
که نظر و نگاه شخصیت های مبنایی در ارتباط با این نهاد 
چه بوده و کارکرد این نهاد چیست؟ آیا می تواند مانند 
امام راحل معمار سپاه و مانند مقام معظم رهبری سپاه 

را تحت مدیریت قرار دهد؟

از سالیان بسیار دور همپای تارخ کهن ایران سنت هایی وجود داشته که نسل به نسل 
و سینه به سینه بین ایرانیان تبادل شده و به نسل کنونی رسیده است. در یک نگاه کلی 
به تمام سنت ها و آیین های ایرانی کمتر جایی را پیدا می کنید که سنت ایرانی به غذا 

خوردن گره نخورده باشد. 
غذاهای ایرانی همواره از ویژگی های خاصی برخوردار بوده که هر فرد غیر ایرانی که 
آن ها را امتحان کرده مبهوت آن شده است. اما در میان تمام مناطق ایران خراسان 
این موضوع  است. شاهد  بوده  غذا  زمینه طبخ  در  نقاط کشور  تمام  همواره سرآمد 
برندهای غذای مشهدی و خراسانی است که در تمام نقاط کشور و حتی کشورهای 
خارجی ریشه دوانده است. جمعیت بالای کلان شهر مشهد، حضور میلیونی زائران 
حرم مطهر رضوی و البته شهرت رستوران های مشهد باعث شد تا کسب و کار این 
صنف دارای رونق خاصی باشد اما همین امر نیز تبدیل به پاشنه آشیل این صنف شده 
است، چرا که افراد زیادی با تصور همین رونق وارد این صنف شده اند که موجب اشباع 
بازار از این واحدهای صنفی شده است. در همین راستا به سراغ حسن امیریان، رئیس 
اتحادیه صنف رستوران داران، چلوکباب، آشپزخانه، کباب و حلیم پزان مشهد که از 
افراد کهنه کار این صنف نیز هست رفتیم و با وی در خصوص شرایط کار در این صنف به 

گفت وگو نشستیم که در ادامه متن آن را می خوانید.
آقای امیریان شما خود از قدیمی های این صنف هستید، اکنون که ریاست 

اتحادیه را بر عهده دارید هنوز آشپزی می کنید؟
من از سال 1372 به صورت حرفه ای آشپزی می کنم و قبل از آن نیز دو سال شاگردی 
کرده ام. اکنون نیز هرروز صبح ساعت 7 خودم در آشپزخانه واحدم حاضر هستم و 
به نیروها موارد اساسی را تذکر می دهم، آموش می دهم و نظارت کامل بر مواد اولیه 
دارم اما چندان خودم آشپزی نمی کنم. معمولا هر شب از ساعت 11 تا 2 شب نیز در 

رستورانم حضور پیدا می کنم و بر خدمات نظارت می کنم.
تاریخچه این اتحادیه چگونه است؟ از چه زمانی به این اتحادیه وارد شدید؟ 

اتحادیه ما از سال 1333 به ثبت رسیده است و سال 1389 که اتحادیه چلوکبابی ها 
و کباب و حلیم پزان ادغام شدند، من وارد این اتحادیه شدم. آن زمان اتحادیه در اتاق 
کوچکی در زیرزمین حسینیه پزندگان ساکن بود، پس از ورود من و هیئت مدیره مدیره 
جدید در عرض 2 ماه از این محیط خارج شدیم و ساختمانی را در خیابان امام خمینی 
72 به مبلغ 30 میلیون تومان برای مدت چهار سال رهن کردیم. پس از پایان چهار 
سال به واسطه برنامه هایی که داشتیم، توانستیم ساختمان کنونی در خیابان امام 
خمینی68 با زیربنای 480 متر را به مبلغ 900 میلیون تومان خریداری کنیم که امروز 

جزو دارایی های اتحادیه است.
آشپزی و رستوران داری چگونه شغلی است که افراد زیادی تمایل ورود به آن 

را دارند؟
آشپزی شغلی است که فقط با عشق ممکن است، ما آشپزها با اعتماد مردم امانت دار 
سلامت جامعه هستیم، ما کسبه حبیب ا... هستیم اما در هر لباسی افراد بد پیدا 
می شوند و پیدا کردن این افراد کار و هنر مدیر است که در حال حاضر وظیفه من است. 
من فکر می کنم نقص اتحادیه ما جوانانی هستند که می خواهند در این کار ره 100 ساله 

را یک شبه طی کنند. باید این جوانان به این درک برسند که کار ما عشق است.

چگونه واحدهای غیرمجاز را شناسایی می کنید؟
در اتحادیه ما اگر واحد غیرمجازی شروع به فعالیت کند نهایتا پس از 48 ساعت 
توسط بازرسین افتخاری ما در مناطق مختلف شهر شناسایی و به ما گزارش می شود. 
اتحادیه ما مشهد را به چهار قسمت تقسیم کرده و در هر قسمت یک بازرس تخصصی و 

16بازرس افتخاری حضور دارند که مدام در حال گشت زنی هستند.
چه اقداماتی پس از شناسایی صورت می گیرد؟

ارسال  آن ها  برای  اتحادیه  طرف  از  دعوت نامه ای  واحدها،  این  شناسایی  از  پس 
می شود و از آن ها درخواست می شود ظرف 10 روز اقدام به تشکیل پرونده در محل 
اتحادیه کنند. پس از طی مراحل اداری بازرس تخصصی ما به محل واحد مراجه کرده 
تا متراژ و موقعیت واحد را بررسی و تایید کند. اگر مکان تایید شد فرد پس از تشکیل 

پرونده باید در کلاس های ما شرکت کند.
این کلاس ها چگونه است و چه میزان شرکت کننده دارد؟

این کلاس ها سه ساعت است که ساعت اول اداره اماکن، ساعت دوم اداره بهداشت 
و ساعت سوم اتحادیه رستوران داران ملزومات کار خود را برای افراد داوطلب شرح 
می دهند. این کلاس ها هر ماه دایر است چرا که ماهانه به طور متوسط 25 تقاضای 

صدور پروانه داریم و البته درمقابل حدود 10 تا 15 تقاضای باطل کردن پروانه داریم.
 پس از این مراحل فرد باید جواب چند استعلام عدم اعتیاد، عدم سوءپیشینه، 
جوابیه استعلام بهداشت، معرفی به اداره دارایی و جوابیه اداره اماکن را به اتحادیه 
تحویل دهد. سپس به اداره اصناف برای گذراندن دوره های آموزشی فنی حرفه ای به 
مدت یک هفته معرفی می شوند. پس از طی این مراحل اتحادیه موظف است ظرف 15 

روز برای این افراد پروانه کسب صادر کند. اگر واحدی ظرف این مدت این اقدامات را 
انجام نداد به طور قطع پلمب خواهد شد.

چرا تعداد واحدهای صنفی شما دارای سقف نیست و کنترل نمی شود؟
متاسفانه قانون سقف تعداد واحد از یک اتحادیه در یک منطقه خاص برداشته شده 
است و این باعث افتتاح غیر اصولی تعدادی واحد از یک صنف در یک منطقه می شود. 
اما اگر قوانین نظام صنفی به درستی اجرا شود تعداد در حد سقف ظرفیت یک منطقه 

خواهد ماند. 
نیاز  حد  از  بیشتر  صنفی  واحدهای  تعداد  نگیرد  صورت  صحیح  کنترل  که  زمانی 
می شود، اتفاقی که در خیابان هدایت برای آشپزخانه ها افتاده و این خیابان را تبدیل 
به بورس آشپزخانه کرده است. این تعداد آشزخانه برای یک منطقه زیاد است و باعث 

ایجاد رقابت ناسالم می شود که در آن چلوکباب پرسی 6 هزار تومان ارائه می شود!
آیا اشباع شدن بازار به درخواست کنندگان پروانه گوشزد نمی شود؟

ما در کلاس هایی که به صورت ماهانه برگزار می کنیم این موضوع را به افراد تذکر 
جدید  واحدهای  به  نیاز  دیگر  شهر  کل  بلکه  آن ها  محله های  تنها  نه  که  می دهیم 
رستوران و آشپزخانه ندارد اما افراد این تجربه ما را قبول نمی کنند. هیچ کس قبول 
نمی کند که این کار یک کار تخصصی است و ورود به آن مثل گذشته نیست. در این 
رشته علاوه بر آن که باید مهارت آشپزی را به صورت علمی و حرفه ای داشت، باید انواع 

مواد غذایی را به صورت دقیق و حرفه ای شناخت.
چرا برخی واحدها غذاها را به نرخ پایین می آورند؟

چطور امکان دارد با گوشت کیلویی 45 هزار تومان و برنجی کیلویی 13 هزار تومان، 

یک پرس چلوکباب که نیاز به دو سیخ کباب 100 گرمی دارد 6 هزار تومان تمام شود؟ 
بدون احتساب هزینه آب، برق، گاز، کارگر، اجاره، دارایی و... فقط قیمت گوشت و 

برنج این غذا بیشتر از این قیمت می شود.
بدون تردید هر واحدی زیر قیمت اتحادیه غذا در اختیار مشتری قرار بدهد به نحوی 
در کار کاستی داشته است. برخی مقدار مواد اولیه را کم می کنند، برخی از مواد اولیه 
بی کیفیت استفاده می کنند و برخی نیز از با کم کردن حقوق کارگران این قیمت تمام 
شده را جبران می کنند که در هر صورت هم خلاف قانون است و هم خلاف شرع است 

چرا که در آن حق الناس مشهود است.
نرخ گذاری به چه صورتی انجام می شود؟

نرخ  دولت  نباید  خوراکی  مواد  برای  که  رسید  نتیجه  این  به  دولت  خوشبختانه 
تعیین کند چرا این کار توهین به شعور مشتری است. نمی توان به کسی تازه وارد کار 
رستوران داری شده و برندی که چند دهه تجربه این کار را داشته یک قیمت فروش داد. 
یک برند در قیمت مواد اولیه، آشپز حرفه ای، خدمات و دکوراسیون در کلاس کاری بالا 

و متفاوت با سایرین است پس باید قیمت متفاوتی داشته باشد.
اولیه ای که رستوران استفاده می کند و هزینه های  اتحادیه قیمت مواد  اکنون در 
جانبی را حساب می کنیم تا قیمت  غذاهای آن واحد مشخص شود. اگر از مواد اولیه 
دیگری استفاده کند و یا با قیمت بیشتری غذا را به فروش برساند قطعا جریمه خواهد 
شد، اما سعی بر این است که نظارت توسط اتحادیه صورت گیرد و تشخیص قیمت 
برعهده خود واحد باشد. واحدهای صنفی غذای سالم به مردم بدهند اما بخواهند 

قیمت بیشتری داشته باشند؛ در حد معقول ما مشکلی نداریم.
خودتان از غذای واحدهای سطح شهر استفاده می کنید؟

در مقابل این واحدهای صنفی که با آن ها برخورد می شود، در مشهد رستوران ها و 
آشپزخانه های بسیار خوبی داریم. در گذشته مشهدی ها و زائرین اعتقاد داشتند نباید 
دور حرم غذا خورد اما چندسالی است که ما چندین برند آشپزخانه و رستوران بسیار 
خوب در منطقه اطراف حرم داریم که رضایت بسیاری از زائرین و مجاورین را جلب 
کرده است. این موضوع در سایر نقاط شهر نیز صادق است و حتی شخص من سال ها 
است که از غذای آشپزخانه ها و رستوران های سطح شهر برای منزل استفاده می کنم و 
در خانه آشپزی نمی کنیم تا هم بررسی نسبت به غذای آن ها داشته باشم و ایرادات را 

گوشزد کنم و هم خودم از آن ها یاد بگیرم.
بازرسی های بهداشتی اتحادیه به چه صورت است؟

اتحادیه رستوران داران از محدود اتحادیه هایی در سطح کشور است که از حدود 7 
سال قبل بازرسان اتحادیه را به آزمایشگاه سیار مجهز کرده است. به عنوان مثال این 
بازرسان تجهیزاتی در اختیار دارند که دمای غذا یا یخچال را تشخیص داده و حد آن را 

تا میزان استاندارد مشخص می کند.
از زمان ورود هیئت مدیره کنونی در اتحادیه کار بهداشت نیز به اذعان خود این 
سازمان بسیار کمتر شده است چرا که بازرسان ما نظارت های بهداشتی را نیز انجام 
می دهند. اما دامپزشکی نیز به واحدهای ما نظارت بسیاری دارد در صورتی که باید این 
نظارت به کشتارگاه ها باشد. امروز دیگر قربانی کردن، پوست کردن و قطعه قطعه کردن 
برای هیچکس صرفه ندارد و همه خریدها از کشتارگاه است، پس نظارت دامپزشکی بر 

رستوران ها ضروری به نظر نمی رسد.
در پایان اگر نکته ای برای مخاطبین ما دارید بفرمایید.

 به همه مجاورین و زائرین عزیز توصیه می کنم تنها به واحدهایی که دارای پروانه 
رسمی هستند و آن را در معرض دید قرار داده اند مراجعه کنند و با این کار سلامت خود 

وخانوده را تضمین کنند.

مجلس بان

نماینده تربت جام در مجلس:

مرزنشینان از »عوارض خروج از 
کشور«  معاف شوند

مجلس  در  باخرز  و  تایباد  جام،  تربت  نماینده 
انتقاد از نحوه اجرای قانون  با  شورای اسلامی 
مرزنشین  مناطق  در  کشور  از  خروج  عوارض 
قانون  این  اجرایی  نامه  آیین  اصلاح  خواستار 
 ۲۲۰ پرداخت  از  مرزی  مردم  شدن  مستثنی  و 

هزارتومان شد.
جلیل رحیمی جهان آبادی با اشاره به اجرای قانون 
مردم  زندگی  بر  آن  تاثیر  و  کشور  از  خروج  ع��وارض 
خروج  عوارض  جدید  قانون  اجرای  افزود:  مرزنشین 
کرده  ایجاد  مشکلاتی  مرزنشین  مردم  برای  کشور  از 
ویزای  از  معاش  امرار  برای  مناطق  این  مردم  است، 
کثیر استفاده می کنند و در هر رفت و آمد به اصطلاح 

بار چمدانی دارند که عمدتا موادخواکی است.
جابجایی بار چمدانی تاثیری بر اقتصاد و تولید 

کشور ندارد
شورای  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  عضو 
تاثیری  بار چمدانی  اینکه جابجایی  بیان  با  اسلامی 
بیان کرد: در مناطق  ندارد،  اقتصاد وتولید کشور  بر 
مرزنشین شرقی کشور زمینه ای برای ایجاد اشتغال 
از جمله کارخانه، کشاورزی و دامپروری وجود ندارد، 
به همین جهت اجرای قانون عوارض خروج از کشور 
برای کسانی که ویزای کثیر دارند دردسرهای زیادی 

ایجاد کرده و عملا زندگی آنها فلج شده است.
کشور  از  خروج  عوارض  قانون  اجرایی  نامه  آیین 

باید بازنگری شود
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس 
از  که  گزارش هایی  به  اشاره  با  دهم شورای اسلامی 
اجرای  با  گفت:  است،  کرده  دریافت  تایباد  مرزهای 
شده  مختل  مرزنشین  مردم  زندگی  مذکور  قانون 
در  که  خواهیم  می  دولت  از  جهت  همین  به  است، 
کشور  از  خروج  ع��وارض  قانون  اجرایی  نامه  آیین 
که  جایی  تا  مرزنشین  مردم  برای  و  کند  بازنگری 
امکان دارد استثنا قائل شوند تا آنها بتوانند از درآمد 

ناچیز خود برخوردار شوند.
روابط  بر  منفی  تاثیر  کشور  از  خروج  عوارض 

مردم مرزنشین دارد
اشتراکات  اینکه  بیان  با  مجلس  نماینده  ای��ن 
کشور  با  مرزی  مردم  بین  قومی  و  روان��ی  فرهنگی، 
از  خروج  عوارض  داشت:  بیان  دارد،  وجود  همسایه 
کشور تاثیر منفی بر روابط مردم مرزنشین دارد چرا که 
آنها با مردم مرزنشین کشور همسایه اشتراکات زیادی 
با دریافت عوارض  که  تاریخی دارند  و  فامیلی  نظر  از 

خروج از کشور این رفت و آمد ها کمرنگ می شود.
رئیس فراکسیون مرزنشین مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: در مجلس نسبت به بازنگری قانون اقدام 
می شود اما بهتر آن است که دولت آیین نامه اجرایی 
مردم  برای  استثنایی  حدامکان  تا  و  اصلاح  را  خود 
مرزنشین در نظر بگیرند تا مشکلات معیشتی آن ها 

برطرف شود.

نماینده مشهد در مجلس:

نفت  باشگاه  در  آقازاده ها  نقش 
بررسی شود

نماینده مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به 2 سوالش از بیژن زنگنه وزیر نفت که در 
دستور کار مجلس قرار دارد، گفت: محور یکی از این 
سوالات در خصوص نقش آقازاده ها در  باشگاه نفتی 
وزارت نفت است، گفت: سال گذشته باشگاه اندیشه  
ورزان نفت و نیرو در وزارت نفت تشکیل شده که در 
تبدیل  سایه  در  وزارتخانه  یک  به  باشگاه  این  واقع 

شده است.
به گزارش الف، جواد کریمی قدوسی با بیان اینکه 
درباره  گیری  تصمیم  باشگاه  این  کارهای  از  یکی 
این  اعضای  اف��زود:  هاست،  انتصاب  و  قراردادها 
آقازاده  تعدادی  نفت،  وزارت  مسئولین  از  باشگاه 
که  دهد  پاسخ  باید  زنگنه  هستند.  آقایان  برخی  و 
دارند؟  حضور  نفتی  کلوپ  این  در  آقازاده هایی  کدام 
و وظیفه آنها چیست؟. کریمی قدوسی با بیان اینکه 
عرضه  جایگاه های  سازی  برند  سوال  دومین  محور 
اقدام  این  به  داران  جایگاه  اف��زود:  است،  سوخت 
این  که  دارند  تاکید  و  هستند  معترض  نفت  وزارت 
و  قدرت  و  ثروت  های  باندهای  تسلط  باعث  اقدام 

باشگاه نفتی بر بخش خصوصی می شود.
آقایان  حرکت  ای��ن  الگوی  اینکه  بیان  با  وی 
 ... و  شل  توتال،  مثل  نفتی  مطرح  شرکت های 
تاکید  داده ان��د،  تشکیل  را  جهانی  انحصار  که  است 
وزارت  تصمیم  که  دارند  تاکید  امر  کارشناسان  کرد: 
سوخت  عرضه  جایگاه های  سازی  برند  برای  نفت 
مقدمه  نفتی،  ف��راورده ه��ای  حمل ونقل  سیستم  و 

انحصار در این حوزه است.
نماینده مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی 
مخفی  لابی  نقش  که  دهد  پاسخ  باید  زنگنه  گفت: 
سازی ها  تصمیم  این  در  پتروشیمی  و  گاز  و  نفت 

چیست و افراد موثر آن چه کسانی هستند؟.
آبان  سوالات  این  اینکه  بیان  با  قدوسی  کریمی 
سال گذشته تحویل هیئت رئیسه مجلس شد، افزود: 
سال گذشته وزیر نفت با حضور در کمیسیون انرژی 
مجلس به این سوال پاسخ داد که پاسخ هایش قانع 

کننده نبود و سوال به صحن مجلس ارجاع شد.

سرپرست حوزه امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی در گفت وگو با »صبح امروز«:

نجات تولید با کاهش هزینه و افزایش کیفیت محقق می شود
رسولیان: اشتغالزایی 110هزار نفری با 12هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری محقق می شود

رئیس اتحادیه رستوران داران مشهد:

آشپزی فقط با عشق ممکن است
امیریان: واحدهای غیرمجاز در عرض 48ساعت شناسایی و برخورد می شوند

رشیدیان: توسعه اشتغال، آسیب ها 
را کاهش می دهد، یکی از ضرورت ها 

در این بخش ایجاد اشتغال برای 
جوانان است که امیدواریم با 

همکاری همه بخش ها این امر محقق 
شود

حسینی: در راستای حفظ و ارتقاء 
امنیت پایدار و همه جانبه باید 

رویکرد ساختاری به جای رویکرد 
پاتولوژیک و فعال به جای رویکرد 

منفعل را محور عمل قرار دهیم

سردار نظری: هرکسی نمی تواند در 
خصوص سپاه نظر بدهد، باید حتما 
جنس، اخلاق و درک آن فرد نشات 

گرفته از انقلاب باشد

انتشار  با  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
و  انحصار  رفع  نوشت:  اینستاگرام  در  مطلبی 
معنای  به  داخلی  پیام رسان های  تقویت  به  کمک 
نیست.  اجتماعی  شبکه های  سایر  محدودسازی 
در  توامان  می توانند  و  دارند  انتخاب  حق  مردم 
باشند.  داشته  فعالیت  اجتماعی  مختلف  شبکه های 
امکان دسترسی  و  از فضای مجازی  دولت دوازدهم 

به برقراری ارتباط مردم حراست خواهد کرد.
نخستین  در  روحانی  حسن  که  بود  بهمن ماه   28  
راهکارهای  و  پیشرفت ها  گزارش  ملی  اجلاس 
صریح  واکنش  یک  با  شهروندی  حقوق  تحقق  موانع 
از  دولت  شد:  یادآور  تلگرام  فیلتر  بحث  به  نسبت 
همچنین  وی  کرد.  خواهد  حراست  مجازی  فضای 
در این اجلاس ملی اظهار داشت: خبر دارم افرادی 
شب  می بینند،  خواب  اجتماعی  شبکه های  برای 
افراد  این  به  می بینند.  خواب  صبح  تا  و  می خوابند 
این  با  نبندید.  دل  خواب هایتان  به  که  می گویم 
نوروزی،  تعطیلات  آغاز  از  پیش  روز  چند  حال 
از  مجلس  صنایع  کمیسیون  عضو  نماینده  یک 
سال  نخست  ماه های  در  تلگرام  قطعی  فیلترینگ 
بود:  گفته  زرآبادی  حمیده  سیده  داد.  خبر   ۹۷
و  ارتباطات  وزارت  از  که  موثقی  اطلاعات  بنابر 
در  تلگرام  دائم  فیلترینگ  دارم،  اطلاعات  فناوری 
مجازی  فضای  عالی  شورای  تصویب  به  آینده  سال 
مطرح  درحالی  اما  سخنان  این  است.  رسیده 
کارگروه  دبیر  آن،  از  پیش  روز  یک  تنها  که  می شد 
یادداشت  یک  در  مجرمانه  محتوای  مصادیق  تعیین 
اینترنتی که البته در کانال این مقام ارشد قضائی در 
نوشت:  بود،  شده  منتشر  سروش  وطنی  پیام رسان 
است،  انجام  درحال  و  به عمل آمده  که  تمهیداتی  با 

درخصوص  عظیم  تحولی  شاهد  به زودی  ان شاء ا.. 
برخی  نفوذ  و  سلطه  از  کشور  مجازی  فضای  نجات 
از  مردم  مهاجرت  و  بیگانه  اجتماعی  شبکه های 
خواهیم  داخلی  شبکه های  به  خارجی  شبکه های 
دیگر  اصلاح طلب  نماینده  یک  همزمان  بود. 
آورده  میان  به  زرآبادی  مشابه  سخنانی  هم  مجلس 
و از شنیده های خود مبنی بر فیلترینگ تلگرام خبر 
گذشته،  سال  اسفندماه   ۲۶ نجفی  محمدرضا  داد. 
فیلترینگ  درباره  زرآبادی  اظهارنظر  با  همزمان 
انتشار  از  پس  روز  یک  و   ۹۷ سال  در  تلگرام  قطعی 
گفته  ایسنا  به  رابطه  این  در  خرم آبادی،  یادداشت 
بود: دو هفته پیش خبر فیلترینگ تلگرام را شنیدم. 
فضای  عالی  شورای  تصویب  به  تلگرام  فیلترینگ 

مجازی رسیده است.
مواضع متفاوت دولت و مجلس

و  ارتباطات  وزیر  آذری جهرمی،  محمدجواد 
ازجمله  خود  که  دوازدهم  دولت  اطلاعات  فناوری 
پیرو  هست،  نیز  مجازی  فضای  در  فعال  سیاسیون 

دولت  مخالفت  بر  مبنی  خود  پیشین  اظهارات 
مجازی،  فضای  در  محدودیت  اعمال  هرگونه  با 
شایعه هایی  کرد:  توئیت  صریح تر  کلامی  در  این بار 
اجتماعی  شبکه های  دائمی  قطع  درخصوص  که 
می رسد  به نظر  و  ندارد  صحت  می شود،  مطرح 
بدبینی  و  اجتماعی  نارضایتی های  ایجاد  آنها  هدف 
پس  ساعاتی  ارتباطات  وزیر  توئیت  است.  عمومی 
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس  اظهارات  از 
فیلترینگ  قطعیت  درخصوص  مجلس  خارجی 
تلگرام تا پایان فروردین ماه صورت گرفته بود، به نظر 
علاءالدین  به  واکنش  در  چیز  هر  از  بیش  می رسید، 
تعطیلات  روزهای  از  یکی  در  که  باشد  بروجردی 
سامانه  یک  به  را  خود  جای  تلگرام  داشت:  اظهار 
اتفاق  این  می کنم  فکر  و  داد  خواهد  ملی  مشابه 
حداکثر تا پایان ماه جاری بیفتد. وی گفته بود: این 
و  شده  اتخاذ  سطح  بالاترین  در  که  است  تصمیمی 
تلگرام جای خود را به یک سامانه مشابه ملی خواهد 
داد. این موضوع به لحاظ امنیت ملی ما مهم است. 

مجلس  اصلاح طلب  نمایندگان  ازجمله  مازنی  احمد 
واکنش نشان  بروجردی  اظهارات  به  واکنشی  نیز در 
رئیس  به  منسوب  متن  نوشت:  توئیتی  در  و  داد 
مایه  تلگرام  فیلتر  درباره  ملی  امنیت  کمیسیون 
تلگرام  موضوع  است.  اسلامی  شورای  مجلس  وهن 
اجتماعی  و  فرهنگی  باشد،  امنیتی  آنکه  از  بیش 
با  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام  است. 
انحصار  رفع  نوشت:  اینستاگرام  در  مطلبی  انتشار 
معنای  به  داخلی  پیام رسان های  تقویت  به  کمک  و 
نیست.  اجتماعی  شبکه های  سایر  محدودسازی 
در  توامان  می توانند  و  دارند  انتخاب  حق  مردم 
باشند.  داشته  فعالیت  اجتماعی  مختلف  شبکه های 
امکان دسترسی  و  از فضای مجازی  دولت دوازدهم 

به برقراری ارتباط مردم حراست خواهد کرد.
تلاش بی نتیجه روسیه برای فیلتر تلگرام

خود  کانال  در  تلگرام،  بنیان گذار  دورف،  پاول   
مسدودسازی  برای  روسیه  تلاش  از  روز   ۷« نوشت: 
تا  اقدامات  این  این کشور می گذرد؛  تلگرام در خاک 

به فیلترینگ  حالا بی نتیجه بوده اند«. اشاره دوروف 
با حکم  آوریل،   ۱۶ روز  از  که  تلگرام در روسیه است 
صادر  آن  پی  در  حکم  این  است.  شده  آغاز  دادگاه 
فدرال  امنیت  »سرویس  خواست  به  تلگرام  که  شد 
خواسته  تلگرام  از  سازمان  این  نکرد.  عمل  روسیه« 
بود که کلید رمزگذاری پیام های کاربران را در اختیار 

این نهاد امنیتی بگذارد.
آزاد  اینترنت  حامیان  از  تلگرامی  پیامی  در  دورف 
به  کاغذی  هواپیمای  پنجره  از  خواست  روسیه  در 
خود  پیام  ادامه  در  دورف  پاول  کنند.  پرتاب  بیرون 
نوشته »با خوشحالی فراوان باید اعلام کنم که تا حالا 
شدیدترین اقدام روسیه در زمینه  سانسور اینترنت، 
۱۹ میلیون آی پی،  حتی بعد از مسدود کردن تقریبا 
از  پیش  دورف  است.«  شده  مواجه  شکست  با 
فیلترینگ  این  از  بعد  حتی  که  بود  کرده  اعلام  این 
گسترده، تعداد کاربران فعال تلگرام به لطف استفاده 
نداشته  محسوسی  کاهش  جانبی،  ابزارهای  از 
است. آمار زیاد آی پی های مسدود شده، به رویکرد 
فیلترینگ،  این  از  بعد  برمی گردد.  تلگرام  جدید 
ابر  سرورهای  به  را  خود  سرورهای  از  بخشی  تلگرام 
غول های بزرگی همچون گوگل و آمازون منتقل کرد 
کردن  مسدود  به  ناچار  روسیه  خاطر،  همین  به  و 
آی پی های مربوط به این شرکت ها شده است. تعداد 
بالای آی پی های مسدود شده، خدمات شرکت های 

اینترنتی روسیه را هم دچار اختلال کرده است.
حامیان  از  خود  تلگرامی  پیام  ادامه   در  دورف 
اینترنت آزاد در روسیه خواست در ساعت ۷ شب به 
نمادین یک هواپیمای  به عنوان حرکتی  وقت محلی 
کاغذی را از پنجره خود به بیرون پرتاب کنند. او در 
نهایت از افراد و شرکت های حامی جنبش »مقاومت 
دیجیتال« تشکر کرده و در نهایت به این نکته اشاره 
سانسور  راستای  در  روسیه  حرکت  توجه  با  که  کرده 
تمام و کمال اینترنت، حضور و مقاومت تمامی افراد 
ضروری  امری  جنبش،  این  حامی  شرکت های  و 

محسوب می شود.

 علی روغنگران

تلاش های بی ثمر برای اعمال محدودیت بر فضای مجازی

پایان خوش تلگرام



 هدیه ریحانی

    نیلوفر اقبال 
NilouPhar.eghbal@yahoo.com

https://telegram.me/

Sobhedaily

فرهنگ 5W w w. s o b h e - e m r o o z . i r s o b h e . e m r o o z . n e w s @ g m a i l . c o m 4جامعه W w w. s o b h e - e m r o o z . i r s o b h e . e m r o o z . n e w s @ g m a i l . c o m

حل جدول 
شماره 13

غلامحسین باغبان  جدول شرح در متنجدول سودوکو / هیتوری

شمــاره
14 جدول

شمــاره
14

رویداد فرهنگی

کارگاه تخصصی عکاسی 
معماری، به همت کانون 

عکس مشهد برگزار می گردد

علی  حضور،  با  معماری  عکاسی  تخصصی  کارگاه 
ماه  بهشت  اردی  ششم  دانشگاه،   مدرس  حسینیان 
می  برگزار  مشهد   کودک  بنیاد  اجتماعات  سالن  در 
همچون  مباحثی  به  روزه  یک  کارگاه  این  در  گردد. 
نوع سفارش و اهمیت خلاقیت، جایگاه نگاه شخصی 
شناخت  و  نور  نقش  اهمیت  ها،  چالش  بررسی  و 
پرداخته  دیجیتال  تاریکخانه  اهمیت  و  پرسپکتیو 
بیشتر   اطلاعات  کسب  برای  علاقمندان  شود .  می 
httP:// آدرس   به  عکس  کانون  سایت  به  توانند  می 

kaNooNaks.org/workshoPs/ مراجعه نموده یا با شماره 

تلفن 09153158674 تماس حاصل فرمایند.

 گروه موسیقی دلشدگان، فعالیت هنری خود را سال 
1382 در مشهد آغاز کرد. این گروه موسیقی سنتی، با 
رویکرد تولید آثار جدید به لحاظ تنظیم و آهنگسازی، 
نگاهی متفاوت بر ارائه کارهای اصیل و متکی بر شعر و 
ادب فارسی دارد تا بتواند علاوه بر جذب مخاطب جوان، 

حافظ اصالت و فرهنگ موسیقی ایرانی باشد.
دلشدگان در طول 14 سال فعالیت مستمر، امروز یکی 
از گروه های شناخته شده و موفق موسیقی در شرق کشور 
است که کسب جوایز و عنوان های بسیاری از جشنواره 
دارد.  خود  هنری  کارنامه  در  را  خارجی  و  داخلی  های 
در  اول  مقام  کسب  به  می توان  افتخارات  این  جمله  از 
نخستین جشنواره موسیقی شهناز و کسب مقام دوم در 

سی امین جشنواره موسیقی فجر اشاره کرد. 
گروه،  )سرپرست  میلانی  رامین  گ��روه،  این  اعضای 
امیرحسین  کننده(  تنظیم  و  آهنگساز  سنتور،  نوازنده 
کننده(، رضا  تنظیم  و  آهنگساز  )نوازنده عود،  حجازی 
کاظمی )خواننده و نوازنده سه تار( پیام فرشاد )نوازنده 
کمانچه(  )نوازنده  علی مداح  کوبه ای(  و سازهای  تنبک 
علی ظفری )نوازنده کمانچه آلتو( و امین بیگدلی )نوازنده 

سازهای کوبه ای( هستند.
متولد  دلشدگان،  گ��روه  سرپرست  میلانی،  رامین 
1363 و کارشناس عمران است. وی در سن 14 سالگی، 
به  سنتور،  بر  علاوه  و  کرد  آغاز  را  سنتور  ساز  یادگیری 
نوازندگی تنبک و پیانو و همچنین، خواندن آواز تسلط 
»بامداد«  موسیقی  گروه های  در  نوازندگی  میلانی  دارد. 
و »برزین« را در رزومه هنری خود دارد و در آهنگسازی 
از  هنرمندانی  و  خواننده ها  با  تک آهنگ ها  تنظیم  و 
سبحانی،  حمید  زاده،  ملک  جاهد  مقدم،  روزبه  جمله 
او علاوه  کرده است.  و... همکاری  زاده  سعید عبدا... 

از   ،82 سال  از  دلشدگان  گروه  سرپرستی  و  تشکیل  بر 
نام آشنای سنتور در آموزشگاه های موسیقی  مدرسان 

مشهد است.
دلشدگان به تازگی در فستیوال موسیقی موقام، یکی 
از معتبرترین جشنواره های موسیقی آسیا که به میزبانی 
باکو در کشور آذربایجان برگزار می شود، به همراه دو گروه 
از  نمایندگی  به  »بامداد«  و  »خیام«  مشهدی  موسیقی 
ایران حاضر شده است. به بهانه برگزاری این فستیوال، 
نشستم  گو  و  گفت  به  گروه  سرپرست  میلانی  رامین  با 
و  موقام  جشنواره  در  اج��را  و  حضور  تجربه  درب��اره  تا 

فعالیت های دلشدگان برای ما بگوید.
مختصری درباره شکل گیری دلشدگان، فعالیت ها و 

رویکردهای گروه بفرمایید.
گروه دلشدگان سال 1382 تاسیس شد. من به همراه 
تشکیل  را  گروه  این  دوستانم  و  نوازندگان  از  تعدادی 
دادیم و با وجود تغییرات کوچکی در ترکیب اعضا، هسته 
مرکزی اعضای دلشدگان از اول تاکنون ثابت مانده است. 
در این سال ها کنسرت های بسیاری در سراسر کشور و به 
مناسبت های مختلف از جمله در مراکز استان ها، تهران، 
تبریز، مشهد، ساری و شهرهای کوچک داشته ایم و در 
کسب  مقام  آلمان  و  شهناز  موقام،  فجر،  جشنواره های 

کرده ایم.
رویکرد ما در دلشدگان، اجرای آثاری است که خودمان 
موسیقی  جشنواره  در  اما  می کنیم  تنظیم  و  می سازیم 
موقام که به تازگی برگزار شد، کارهای سنتی و محلی را 
باز تنظیم کردیم. دلشدگان نگاهی جدید به تنظیم کارها 
دارد. ما از تنظیم های چندصدایی استفاده می کنیم و از 
قاعده یک صدایی بودن موسیقی سنتی فاصله گرفته ایم. 
در کارها، به تازگیِ اشعار و محتوا هم توجه داریم و از اشعار 
جدید اما غنی و مفهومی، استفاده می کنیم. همچنین در 
اجرا و روی صحنه، چینش و ترتیب کارهایی که پشت سر 

هم اجرا می کنیم برایمان اهمیت خاصی دارد.
از تجربه حضور در جشنواره موسیقی موقام بگویید. 

نگاه هیئت داوری جشنواره به ارائه و اجرای گروه ها 
چگونه بود؟

جشنواره موقام یک جشنواره دوسالانه موسیقی است 
پنجم  دوره  امسال  می شود.  برگزار   2009 سال  از  که 
فستیوال برگزار شد و در هر دوره، گروه ها و خوانندگان 
بسیاری به نمایندگی از ایران پذیرفته شده و شرکت می 
سال  در  جشنواره  دوم  مقام  معتمدی  محمد  که  کنند 
2011 و وحید تاج مقام نخست را در سال 2015 کسب 
کرد. در جشنواره امسال چهار گروه از ایران شرکت کردند 
که سه گروه از مشهد بودند؛ گروه خیام، گروه بامداد و گروه 
دلشدگان. تفاوت جشنواره امسال در مقایسه با سال های 
گذشته این بود که مناسبات سیاسی کمی در آن دخیل 
شده بود و از ایران کسی در سه رتبه اول جشنواره برگزیده 
جشنواره  که  است  این  دارد  اهمیت  که  آنچه  اما  نشد. 
موسیقی موقام یکی از معتبرترین جشنواره های موسیقی 
است که به صورت دوسالانه، در شرق آسیا برگزار می شود 

و از این لحاظ بسیار مورد توجه است.
چه  ایران  موسیقی  جشنواره های  شما،  نگاه  از 
تفاوت هایی از لحاظ کیفی با جشنواره های بین المللی 

مثل جشنواره موقام دارد؟
نمی تواند  بین الملل  سطح  در  موسیقی  کلی  طور  به 
رقابتی و قابل قضاوت باشد چون کیفیت ها و شاخصه های 
زیادی وجود دارد که باید ارزیابی شود و از آنجایی که این 
کشورها  موسیقی  مقایسه  هستند،  کیفی  ها  شاخصه 
گروه  یک  موسیقی  من،  نظر  به  می شود.  دشوار  هم  با 
ایرانی با نوع سازبندی، سبک اشعار و تنظیمی که دارد 
با موسیقی گروهی از ازبکستان یا تاجیکستان اصلا قابل 
مقایسه نیست چون فرهنگ ها، نگاه ها و تفکرها متفاوت 
هستند. ما از سازها، سبک موسیقی و اشعاری استفاده 
کشورهای  موسیقی  از  تر  پیشرفته  خیلی  که  می کنیم 
همسایه، مثل ازبکستان، تاجیکستان و ... هستند در 
حالی که موسیقی این کشورها قواعد یک موقام قدیمی 
در  می کند.  پیروی  را  ساده  خیلی  زیرساخت های  با 
بسیار  بندی موسیقی  و درجه  بندی  رتبه  این شرایط، 
سخت می شود و وابسته به معیارهای دیگری می شود که 
ممکن است اصلا موسیقیایی نباشد مثل روابط سیاسی 
بین المللی  موسیقی  جشنواره های   . و...  کشورها  بین 
جدی  مشکل  یک  داخلی  جشنواره های  با  مقایسه  در 
دارند و آن، مشخص نبودن ژانرها است. داورانی که در 
گروه ها  موسیقی  می کند  داوری  داخلی  جشنواره های 
جشنواره  مثل  می کنند،  قضاوت  مشخصی  ژانر  در  را 
این  المللی  بین  در جشنواره های  اما  و...  فجر  شهناز، 
معیارها مشخص نیست و ما دقیقا نمی دانستیم داورها 
به چه چیزهایی اهمیت می دهند یا اجراها را بر اساس 
این شرایط،  با وجود  چه معیارهایی قضاوت می کنند. 
چندان  اما  داشتند  خوبی  اجراهای  ایرانی  های  گروه 
مورد توجه واقع نشدند و به طور کلی، جشنواره با نگاهی 

سلیقه ای قضاوت شد.

دلشدگان  بگیریم.  فاصله  جشنواره   فضای  از  کمی 
از  دارد.  رو  پیش  را  آلبومش  اولین  انتشار  و  تولید 
روند تولید آثار گروه ها به لحاظ مالی و معنوی تا چه 

اندازه حمایت می شود؟
اولین چیزی که یک گروه برای ادامه فعالیت خود نیاز 
دارد، حمایت مالی و معنوی است. حمایت معنوی در 
این است که تریبون های تبلیغاتی یا خبری در اختیار ما 
قرار بگیرد تا بتوانیم صحبت کنیم و از دغدغه ها و نیازها 
و انتظاراتمان بگوییم. در بحث حمایت مالی، یک گروه 
برای حضور در جشنواره ها، اجراها و تولید آلبوم نیاز به 
سرمایه گذاری دارد. گاهی نهادهایی مثل ارشاد، انجمن 
موسیقی، انجمن صنفی موسیقی و حتی حوزه هنری به 
این بخش ورود می کنند. اما باید توجه بیشتری در زمینه 
سرمایه گذاری و حمایت مالی از گروه ها داشته باشند، 
آن هارا شناسایی کنند و گروه های قوی را برای حمایت 
در اولویت بگذارند. برای مثال تولید یک آلبوم حدودا نیاز 
به هزینه ای اولیه معادل 15 تا 20 میلیون دارد یا برگزاری 
یک کنسرت 10 میلیون سرمایه اولیه می خواهد. این در 
حالی است که این روزها، همه گروه ها با هزینه شخصی 
خودشان کار می کنند و از آنجایی که در موسیقی سنتی، 
برد لازم به دلیل سلیقه و علاقه مردم به موسیقی پاپ 
به همین  می شود؛  دو چندان  کار  ندارد سختی  وجود 
دلیل است که گروه های کمی به صورت فعال در شاخه 
موسیقی سنتی کار می کنند. در جشنواره های داخلی هم 
گروه ها دیگر به خوبی معرفی و شناسایی نمی شوند. ما در 
ایران، سالی یکبار جشنواره فجر را داریم که آن هم اخیرا 
از حالت رقابتی و حمایتی از گروه های بومی خود خارج 
شده است و با رویکردی سفارشی، از هنرمندانی خاص 
نگاه های  این  می کند.  دعوت  جشنواره  در  حضور  برای 

سلیقه ای و سفارشی به موسیقی ضربه می زند.
بخش خصوصی تا چه اندازه در سرمایه گذاری برای 

تولید موسیقی سهم دارد و مشارکت می کند؟
ما در بحث حمایت مالی دو نوع حمایت داریم؛ حمایت 
بخش دولتی که در آن، نهادهایی مثل اداره ارشاد و حوزه 
هنری سرمایه گذاری می کنند و به دنبال سود یا بازگشت 
مالی خود نیستند اما با این وجود هنرمندانی با حمایت 
این نهادها موفق شده اند و سودآوری داشتند و نوع دوم 
موسسات  یا  خصوصی  بخش  گذاری  سرمایه  حمایت، 
فرهنگی هنری است که این سرمایه گذارها بیشتر دنبال 
سود و بازگشت مالی هستند و برای سرمایه گذاری سراغ 
را  مردمی  استقبال  که  می روند  هنرمندانی  و  چهره ها 
همراه با خود دارند. در نتیجه مشارکت بخش خصوصی 

در سرمایه گذاری بسیار محدود و خاص است.
به عنوان یک مدرس در آموزشگاه های موسیقی مشهد، 

اوضاع تدریس و آموزش را چگونه ارزیابی می کنید؟
ها  آموزشگاه  تعداد  گذشته،  سال های  با  مقایسه  در 
در مشهد بیشتر شده است و این جای خوشحالی دارد 
اما به هر حال باید نظارت جدی تر و حرفه ای تری روی 

است  مدتی  باشد.  ها  آموزشگاه  در  مدرسان  کردن  کار 
برای  تهران  ارشاد  طرف  از  تدریس  صلاحیت  کارت  که 
مدرسان صادر نمی شود و از آن ها مدرک معتبر موسیقی 
مدیران  بعضی  می شود  باعث  جریان  این  و  نمی خواهد 
آموزشگاه ها در انتخاب مدرس خود به طور سلیقه ای و 
غیرآکادمیک عمل کنند. از 7 سال گذشته تا کنون مدرسان 
خاصی  آزم��ون  مشهد  آموزشگاه های  در  تدریس  برای 
نمی دهند و تست نمی شوند. اخیرا صحبت هایی در رابطه 
صدور کارت صلاحیت تدریس در استان ها مطرح شده 
بود که دلیل عدم صدور آن در آموزشگاه های تهران، باید 
پیگیری شود چون صدور این کارت به بهبود سطح کیفیت 
آموزش کمک می کند و تفاوت بین آموزشگاه ها از همین 
درجه بندی ها و سطح سواد مدرس ها و اساتید آن مشخص 
می شود ضمن آنکه نگاه و میزان رضایت مردم، کیفیت کار 

آن آموزشگاه را مشخص می کند. 
در  آموزشگاه های مشهد  نظر شما چرا خروجی  به 
پایین  هنرجوها  اولیه  زیاد  جذب  میزان  با  مقایسه 

است؟
فاکتورهای زیادی در این موضوع دخالت دارد. ورود 
در  هنرجوها  از  خیلی   و  است  راحت  ها  آموزشگاه  به 
به  خود  فراغت  اوقات  کردن  پر  برای  صرفا  بالا  سنین 
حرفه ای  و  جدی  نگاه  و  می پردازند  موسیقی  یادگیری 
روش  علاوه  به  ندارند.  موسیقی  در  مسیر  ادامه  برای 
تدریس مدرسان بسیار مهم و تاثیر گذار است و اگر کسی 
بخواهد وارد این فضا شود و کار کند باید مهارت و دانش 
کافی از شیوه تدریس ساز خود داشته باشد. بهترین سن 
هنرجویان برای یادگیری موسیقی که برای آموزشگاه ها 
می تواند در آینده خروجی و بازدهی داشته باشد، دوره 
به  ای وکلاسی  نگاه مدرسه  کودکان  کودکی است چون 
یادگیری مقدماتی موسیقی دارند و تمرین های خود را به 

درستی می آموزند و هرجلسه تحویل می دهند.
برای  دقیقی  و  مدون  سرفصل های  و  کتاب ها  آیا 
آموزش سازها در آموزشگاه ها وجود دارد یا اساتید 

با سلیقه شخصی خود تدریس می کنند؟
متدها،  این  پیانو،  ساز  مثل  کلاسیک  سازهای  در 
مشخص  سرفصل ها  و  تدریس  برای  مرجع  کتاب های 
است اما موسیقی سنتی، سلیقه مدرس ساز در آموزش 
آن نقش دارد که لازم است از سلیقه شخصی خود دوری 
کند. مثلا برخی مدرسان نصف یک کتاب تکنیک های 
نوازندگی را آموزش می دهد و بعد به هنرجو می گویند 
که از این پس نوازندگی قطعه ها کار کنیم یا موسیقی را با 
گوش دنبال می کنیم. به نظر من مدیران آموزشگاه ها باید 
نظارت خیلی بیشتری روی کار اساتیدشان داشته باشند 
و از آن ها، متد آموزشی و سرفصل بخواهند؛ امیدوارم 
نگاه مادی و سلیقه ای حاکم بر فضای تدریس موسیقی 
تغییر کند چرا که سیستم از اصول هنری فاصله گرفته 
است و ادامه این جریان، آینده و اصالت هنر موسیقی را 

به خطر می اندازد.

موسیقی سنتی زیر تیغ نگاه های سلیقه ای و سفارشی
رامینمیلانی،سرپرستگروهموسیقیدلشدگانازدغدغههایخودبرایجایگاهموسیقیسنتیمیگوید.

سخنگوی ستاد مبارزه با موادمخدر از کشف بیش از 
یک تن موادمخدر در اطراف مدارس خبر داد.

موادمخدر  با  مبارزه  ستاد  سخنگوی  افشار  پرویز 
در اولین نشست خبری سال 97 در رابطه با عملکرد 
با موادمخدر در سال 96 گفت: مجموع  ستاد مبارزه 
 95 سال  به  نسبت   96 سال  در  مخدر  مواد  کشفیات 
حدود 14 درصد رشد داشته است و از این میزان 810 
تن موادمخدر کشف شده مروبط به سال 96 و 708 تن 

دیگر نیز مربوط به سال 95 بوده است.
 وی افزود: از مجموع کشفیات موادمخدر در سال 
گذشته 81 درصد مربوط به مخدر تریاک، 13.5 درصد 
و  مرفین  درصد   1.8 هروئین،  درصد   3.3 حشیش، 
بر  آن ها  بیشترین  که  است  بوده  شیشه  درصد   0.03
اساس آمار فوق به مخدر تریاک و مشتقات آن مربوط 

می شود.
افزایش آمار دانش آموزان معتاد

آمار  درباره  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  سخنگوی   
تجربه  کرد:  عنوان  آموزی  دانش  جمعیت  در  اعتیاد 
مصرف مواد حتی یک مرتبه در آمار گنجانده می شود. 
در سال ۸۰ نیم درصد از جمعیت دانش آموزی دوم 
متوسطه تجربه مصرف داشتند که در سال ۹۰ به یک 
درصد و در سال ۹۵ به دو درصد رسیده است. افزایش 
پنج ساله اخیر بیشتر ناشی از افزایش مصرف ماده گل 

است.
پاکی فضای مدارس از مواد مخدر 

سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه 
در تفاهم نامه با ناجا پاکی فضای مدارس تا شعاع ۵۰۰ 
متری در سال گذشته در دستور کار قرار گرفت گفت:  

مشاوره،  مراکز  م��دارس،  به  پلیس  عالمانه  ورود  با 
اجتماعی  نقش  پلیس  کردیم  تلاش  و...  مساجد 

پررنگ تری ایفا کند.
 وی اعلام کرد که در سال گذشته در شعاع ۵۰۰ متری 
مدارس سراسر کشور یک تن و ۹۰۰کیلوگرم مواد مخدر 
در حد نیم گرم و یک گرم کشف شده که نشان دهنده 
سخت شدن دسترسی به مواد است که در سال جدید 

هم به جد دنبال می شود.
 سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه 
در سال گذشته قریب به یک میلیون معتاد در بیش 
مراکز  انواع  و  درمان  و  آسیب  کاهش  مرکز   ۸۶۰۰ از 
گرفتند  قرار  درمان  تحت  و...  ها  سی  تی  اقامتی، 
عنوان کرد: در حال حاضر بیش از ۲۵۰۰ دی آی سی 
گذری )مرکز کاهش آسیب گذری( ، ۸۵ شلتر شبانه، 
۳۶۵ تیم سیار، ۱۱ موبایل سنتر، ۱۲۰۰ مرکز اقامتی و 

۷۱۰۰ مرکز سرپایی فعال هستند.
رشد ۱۳.۵ درصدی کشف حشیش 

وی افزود: مجموعا حدود ۸۱۰ تن کشف انواع مواد 
۹۵ که حدود  مخدر را داشتیم که در مقایسه با سال 
۷۰۸ تن بوده است، ۱۴ درصد رشد را نشان می دهد.

 ۱۳.۵ تریاک،  کشفیات  درص��د   ۸۱ گذشته  سال  در 
درصد   ۱.۸ هرویین،  درص��د   ۳.۳ حشیش،  درص��د 
مورفین، ۰.۰۳ درصد شیشه و مابقی سایر مواد مخدر 
رشد  درصد   ۱۳.۵ حشیش  کشفیات  در  است.  بوده 
مورفین  و  شیشه  و  هرویین  کشفیات  رشد  داری��م. 
نسبت به سال ۹۵ تغییر محسوسی را نشان نمی دهد.

کمتر یک دهم درصد دانش آموزان معتادند
همچنین چندی پیش، وزیر آموزش و پرورش در 
نشست خبری دیگری گفت:  کمتر از یک دهم درصد 

دانش آموزان گرفتار مواد مخدر هستند.
و  اعتیاد  آمار  اینکه  بیان  با  پرورش  و  آموزش  وزیر 
آسیب ها در مدارس بسیار کم است، گفت: بنده حتی 

را شنیده ام که  آمار سه درصدی دانش آموزان معتاد 
تکذیب می کنم. کمتر از یک دهم درصد دانش آموزان 
ممکن است گرفتار مواد مخدر باشند. عده ای هم در 
معرض خطر اعتیاداند که با دانش آموز معتاد متفاوت 

است.
سیدمحمد بطحایی درباره اقدامات انجام شده برای 
مقابله با آسیب های اجتماعی گفت: مدرسه یک نمونه 
کوچک شده از جامعه است و محیط ایزوله و جدای 
از جامعه نیست. یعنی اگر در جامعه خشونت وجود 
دارد در مقیاس کوچک شده در مدرسه نیز شاهد آن 
خواهیم بود. مدرسه محیطی باز بوده و بسته نیست. 
وجود  نیز  مدارس  در  اجتماعی  آسیب های  بنابراین 

دارد.
صنعتی بیشتر از سنتی

اعتیاد  اشاره  با  اعتیاد کودکان  کارشناس ترک  یک 
با  که  دانش آموزانی  از  دسته  آن  گفت:  دانش آموزان 
آن ها در ارتباط هستم معمولًا در نوع مصرف موادشان 
بیشتر  کودکان  در  هستند.  متفاوت  بزرگسالان  با 
و کمتر کودکی  را شاهدیم  مصرف کریستال و شیشه 
آنها  عبارتی  به  کند.  مصرف  تریاک  که  دیده ایم  را 
همان اول به ایستگاه آخر اعتیاد وارد شده اند و حق 
این ها پدر  از  ندارد. بسیاری  برایشان وجود  انتخابی 
و مادرشان مصرف کننده یا پخش کننده مواد مخدر 
هستند و نوبتی یا حتی همزمان با هم در زندان حضور 
دارند و این کودکان به نوعی کمک حال و کمک خرج 
یکی از والدینشان بوده اند و ناخودآگاه وارد این بازی 

خطرناک شده اند. 
جای یک Ngo ویژه دانش آموزان معتاد خالی است

محب در این رابطه تصریح کرد: در حال حاضر ما 
دانش  اعتیاد  با  مقابله  برای  امکاناتی  و  برنامه  هیچ 
نداریم  آن ها  درمان  و  نوجوانان(  و  آموزان)کودکان 
و زمان آن رسیده که متولیان اعتیاد روی این بحث 

به صورت ویژه ای کار کنند. این موضوع را در دوازده 
واسطه  به  که  داریم  است  مردمی   Ngo یک  که  قدم 
این که جایی برای درمان این کودکان وجود نداشته، 
را  نوجوانی  و  ک��ودک  هم  انجمن  این  جلسات  در 
نمی بینید و اگر هم باشند شاید این جلسات برایشان 
کارایی نداشته باشد. در واقع احساسات و مشکلات 
فردی که 40 سال دارد و با احساسات و سختی های 
دلیل  همین  و  دارد  تفاوت  نوجوان  و  ک��ودک  یک 
باعث می شود نسخه ای که برای بقیه بیماران اعتیاد 
نداشته  کاربردی  بچه ها  این  برای  پیچید،  می شود 

باشد.
محب با بیان اینکه یک از آرزوهایم این است که به 
برای  را  انجمن دوازده قدمی  طور تخصصی جلسات 
نمی دانم  گفت:  باشیم  داشته  سال   15 زیر  کودکان 
طور  به  گذاشت  راه  این  در  قدم  که  می شود  چطور 
حرفه ای برای مشکلات اعتیاد کودکان راهی پیدا کرد. 
در جایی گفتم که ما باید آموزش های لازم درباره مواد 
مخدر را باید به کلاس های درس دانش آموزان ببریم 
روش های  به  می شود  چگونه  دهیم  نشان  آن ها  به  و 
معتاد شد و بی آنکه بفهمیم مفهوم اعتیاد چیست و 

ما گول خورده ایم.
انجام  کاری  چه  باید  اکنون  که  این  اما  افزود:  وی 
بحث  ک��ار  مهم ترین  و  بهترین  که  گفت  باید  داد، 
تقریباً  است.  ابعاد  همه  در  آموزش  و  فرهنگ سازی 
صد درصد کسانی که این گونه مواد را مصرف می کنند، 
آن ها  عصبی  سیستم  روی  تأثیری  چه  که  نمی دانند 
می گذارد. این مواد جزو محرک ها محسوب می شوند 
که روی سیستم عصبی بدن تأثیر می گذارند و به طور 
مستقیم به سلول های مغز آسیب می زنند و آن ها را از 
بین می برند. فرد را دچار اختلالاتی مانند فراموشی و 
توهم می کنند، خویشتن داری او را از بین می برند و 

بخش هایی از مغز را از کار می اندازند.

رضوی  خراسان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رئیس 
دانشگاه  به  محور  آموزش   دانشگاه  تبدیل  گفت: 

کارآفرین در دستورکار سال 97 قرار گرفته است.
مهدی ملک نژاد در دیدار با اساتید دانشکده فنی 
آزاد اسلامی  و معماری دانشگاه  و هنر  و مهندسی 
مشهد، افزود: دانشکده فنی و مهندسی با توجه به 
حجم دانشجو و ظرفیتی که دارد، می تواند با انجام 
دانش  اقتصاد  امور  در  دانشگاهی  برون  پروژه های 

بنیان الگو و نمونه سایر دانشگاه ها باشد.
و  فضاها  مهندسی  م��ن��اب��ع،  م��دی��ری��ت  وی، 
شناسایی مکان های مختلف برای تجمیع از جمله 
پردیس  به  انتقال  و  میثاق  مرکزی  سازمان  تخلیه 
دانشگاه را از جمله اقدامات صورت گرفته در سال 
با  باید  گذشته دانست و گفت: دانشگاه آزاد مشهد 
استفاده از امکانات و ظرفیت های موجود در جهت 
و  شاخص  و  نماید  آغاز  را  خود  فعالیت  برندسازی 

الگو سایر دانشگاه ها شود.
بر  آزاد اسلامی خراسان رضوی،  رئیس دانشگاه 
استفاده از خرد جمعی بدون وابستگی به سیاست 
جدید  مدیریت  اف��زود:  و  کرد  تاکید  مدیریت  در 
دانشگاه مدیریت باز است و همکاری اساتید را می 
ایجاد امنیت فکری زمینه ورود اساتید  با  تا  طلبد  
استفاده  و  مختلف  های  حوزه  به  را  دانشجویان  و 
تحقیقات  انجام  برای  همکار  آزمایشگاه های  از 

آزمایشگاهی را تسهیل و فراهم  نماید .
معدن  و  صنعت  حوزه  در  کرد:  تصریح  نژاد  ملک 
تفاهم نامه های زیادی در سال گذشته منعقد شده 
است؛ درحوزه نفت نیز ورود یافته ایم و پروژه های 

مشترکی در این خصوص در حال انجام است.

علمی  مراکز  دانشگاه هاو  جامع  شبکه  مدیر 
خ��راس��ان رض���وی گ��ف��ت: آم��ای��ش رش��ت��ه ه��ای 
برای  شبکه  این  دستورکار  در  استان  دانشگاه های 

سال جاری قرار گرفته است.
ایسنا- با  گفت وگو  در  شیخ الاسلامی  عباس 

آینده  برنامه های  به  اش��اره  با  خراسان،  منطقه 
اظهار  استان،  علمی  نهادهای  و  دانشگاه ها  شبکه 
از  این شبکه مقرر شده که یکسری  برنامه  کرد: در 
دیگر  که  استان  دانشگاه های  قدیمی  رشته هایی 

بازار کاری ندارند، حذف شوند.
شعار  تحقق   97 سال  در  قطعا  داد:  ادام��ه  وی 
سال؛ حمایت از تولید داخلی در دستور کار شبکه 

جامع دانشگاههای استان قرار خواهد گرفت.
علمی  مراکز  و  دانشگاه ها  جامع  شبکه  مدیر 
خراسان رضوی افزود: در سال 97 در نظر داریم تا 
مختلف  دانشگاه های  امکانات  از  مشترک  استفاده 
استان را برای تمامی دانشجویان عملیاتی کنیم تا 
آن ها بتوانند از خدمات و امکانات سایر دانشگاه ها 

بهره مند شوند.
تدوین  همچنین  ش��د:  ی��ادآور  شیخ الاسلامی 
قرار  شبکه  این  کار  دستور  در  رضوی  علمی  جایزه 

گرفته است.

یک روانشناس گفت: افراد خود شیفته به همان میزان 
که با اعتماد بنفس و توانمند به نظر می رسند، شکننده و 

آسیب پذیر هستند.
افزود:  رابطه  این  در  گلی  احسان  ایسنا،  گزارش  به 
خودشیفتگی یا نارسیسیسم، یک ویژگی شخصیتی است 
که در همه افراد وجود دارد. از نظر روانشناسی شخصیتی 
وجود ندارد که خودشیفته نباشد و لزوما همه افراد این 

ویژگی را دارند. 
وی ادامه داد: نکته  ای که باید به آن اشاره کرد این است 
که بعضی از شخصیت ها به دلیل شرایطی که در آن رشد 
یافته اند و نوع تعاملاتشان بیشتر دچار خودشیفتگی 
ویژگی  این  گسترش  سبب  متعددی  م��وارد  هستند. 

شخصیتی می شود.
این روانشناس با بیان اینکه» سبک تربیت والدین در 
رشد بیشتر خودشیفتگی بسیار موثر است«، عنوان کرد: 
و  ویژگی ها  بر  خود  فرزندپروری  سبک  در  که  والدینی 
توانمندی های مردانه تاکید بیش از حد دارند، سبب تورم 
بیشتر حباب خودشیفتگی کودکان می شوند. منظور از 
ویژگی های مردانه جنسیت افراد نیست، بلکه ویژگی هایی 

همچون فعال، توانمند و موفق بودن مدنظر است.
به  شدیدا  که  اف���رادی  در  ک��رد:  نشان  خاطر  گلی 
می توان  را  ویژگی  این  شده اند،  دچار  خودشیفتگی 
به حبابی بزرگ تشبیه کرد. فرد خودشیفته در ظاهر 
قدرتمند و با اعتماد بنفس به نظر می رسد، در تمامی 
درب��اره  زی��ادی  م��دت  می دهد،  حق  خ��ود  به  مسائل 
توانمندی های خود صحبت می کند و آن ها را باور دارد، 
اما افراد خود شیفته به همان میزان که با اعتماد بنفس و 
توانمند به نظر می رسند، شکننده و آسیب پذیر هستند. 
این افراد در گفت وگو و تعامل با دیگران خیلی زود خود 
را می بازند. کسانی با افراد خودشیفته در ارتباط هستند 
پس از مدتی احساس می کنند، نظرات و شخصیتشان 
هیچ ارزشی برای این افراد ندارد. افرادی که این ویژگی 
نمی توانند  را  انتقادی  و  نظر  هیچ  دارند  را  شخصیتی 

بپذیرند.
فضاهای  »هرچه  اینکه  به  اش��اره  با  روانشناس  این 
خالی درونی افراد خودشیفته بیشتر باشد، آن ها ظاهر 
خود را قدرت مندتر نشان می دهند«، اضافه کرد: افراد 
خودشیفته طوری با دیگران برخورد می کنند که تنها دو 
راه پیش روی آن ها قرار می دهند. اولین راه قطع ارتباط و 

راه بعدی تمجید مداوم از این افراد است. 
به چالش  در  از مردم سعی  بعضی  کرد:  عنوان  گلی 
هر  خصوص  در  و  دارن��د  خودشیفته  اف��راد  کشیدن 
مسئله ای با آن ها بحث می کنند. این مورد ممکن است 
باعث جدال های طولانی شود، فرد خودشیفته کینه به 
دل بگیرد و در صدد جبران آن برآید. اگر مردم با افراد 
خودشیفته مخالفت کنند تاوان سختی می دهند و از 

سوی آن ها طرد می شوند.
وی با بیان اینکه » افراد خودشیفته به گونه ای با دیگران 
رفتار می کنند که آن ها وادار به تاییدشان شوند«، ادامه 
داد: مردم به عنوان مخاطب افراد خودشیفته، در موارد 
ضروری که مثلا باید بین طرفین توافقی صورت بگیرد، 
لازم است با این افراد قاطعانه برخورد کنند. همکاران 
و همسران افراد خودشیفته نباید تحت تاثیر آن ها قرار 

بگیرند.
و  توافق ها  خصوص  در  کرد:  تصریح  روانشناس  این 
موضع  خودشیفته  افراد  برای  باید  مردم  مهم  مسائل 
خود را بدون ابهام مشخص کنند و بر عقایدشان پای بند 
باشند. به دلیل اینکه بخشی از شخصیت فرد خودشیفته 
به خوبی رشد نکرده است، گاهی آن ها مثل کودکان رفتار 
می کنند و نمی توانند در برابر صحبتی قدرتمند مخالفت 

کنند.
گلی اظهار کرد: اگر فرد خودشیفته احساس کند که 
مخاطبش به اندازه کافی قدرتمند نیست و شخصیتی 
متزلزل دارد تا جایی که بتواند او را تخریب می کند و کار 
دل خواه خود را انجام می دهد. در گفت وگوهای دوستانه 
با افراد خودشیفته که آن ها سلیقه و نظر خود را مطرح 
می کنند، بهترین کار تایید صحبت های آن  است. افراد 
خودشیفته نیاز دارند همیشه مورد تمجید قرار بگیرند و 

در روابط برنده باشند.
افراد  به  نظرات  کردن  مطرح  نحوه  خصوص  در  وی 
خودشیفته تصریح کرد: در هنگام صحبت کردن با این 
افراد به هیچ عنوان نباید عصبانی شد. یکی از ابزارهای 
افراد خودشیفته عصبانی کردن دیگران است. در صورت 
عصبانی شدن، فرد خودشیفته می تواند این اتهام را وارد 
کند که اگر صحبت های مخاطبش به حق بود او هیچ گاه 

عصبانی نمی شد.
این روانشناس ادامه داد: در ارتباط با افراد خودشیفته 
در هنگام اظهار نظرات باید بسیار واضح صحبت کرد و 
نباید برای آن ها ابهامی باقی گذاشت. سومین موردی که 
باید به آن اشاره کرد تلاش های افراد برای توضیح دادن 
و قانع کردن افراد خودشیفته است. به طور کلی ارتباط با 
این افراد دشوار است و بر عقاید خود بسیار اصرار می ورزند 
اما مخاطبان آن ها به هیچ وجه نباید نظرات ناحق افراد 

خودشیفته را بپذیرند.
گلی تصریح کرد: اشاره مستقیم به خودشیفته بودن 
افراد برای ترغیب آن ها به مراجعه به مشاوران کار درستی 
نیست و آن ها قطعا امتناع خواهند کرد. این افراد معمولا 
نمی پذیرند که مشکلی در شخصیت خود دارند و برای 
می خواهند.  راهکار  مشاوران  از  اطرافیانشان  درمان 
به  مراجعه  است  ممکن  خودشیفته  اف��راد  هم چنین 
مشاوران را یک ارزش اجتماعی تلقی کنند و برای افزایش 

اعتماد بنفس خود از آن ها راهکار دریافت کنند.
تحلیل گری  روان  رویکردهای  در  ک��رد:  اظهار  وی 
سعی بر این است که حباب خودشیفتگی افراد به طور 
ناگهانی نترکد و مشاوران تا اندازه ای که ممکن است با 
آن ها همراهی می کنند. طی جلسات متعدد مشاوران 
راهکارهایی را ارائه می دهند تا زیر ساخت های شخصیتی 
فرد  این حباب  رفتن  بین  از  تا در صورت  اصلاح شود 

آسیب نبیند.

خبرخبر

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خراسان رضوی:

تبدیل دانشگاه آموزش محور به 
کارآفرین در دستورکار است

مدیر شبکه جامع دانشگاه هاو مراکز علمی 
خراسان رضوی:

آمایش رشته های دانشگاه های 
استان در دستورکار استکارآفرین 

در دستورکار است

بررسی شخصیت افراد خودشیفته؛

حباب هایی از جنس خودشیفتگی

روز گذشته انجام شد؛

کشف بیش از یک تن موادمخدر در اطراف مدارس مشهد

گفت:  رضوی  خراسان  دادگستری  کل  رئیس 
بیان  و  کاستیها  پ��ذی��رش  فرهنگ  مسئولان 
رفع  جای  به  و  ندارند  م��ردم  به  را  خطاهایشان 
دیگری  گردن  به  را  آن  کنند  می  تلاش  اشکالات 

بیاندازند.
روز  مظفری  علی  والمسلمین  الاس��لام  حجت 
کارمندان  و  قضات  از  تجلیل  مراسم  در  دوشنبه 
در  رضوی  خراسان  اختلاف  حل  شوراهای  نمونه 
درمقابل  و  ایم  پذیرفته  مسئولیت  افزود:  مشهد 
اطهار)ع(  ائمه  و  خداوند  شهدا،  خ��ون  م��ردم، 
مسئولیت دنیایی و اخروی داریم. اگر جایی نقطه 
شجاعت  باید  افتاد  اتفاق  ما  مجموعه  در  ضعفی 
عذرخواهی داشه باشیم چنانکه رهبر معظم انقلاب 
اسلامی بابت برخی کاستیهای نظام و مسئولان از 

مردم عذرخواهی کردند.
معنای  ب��ه  ع��ذرخ��واه��ی  ای��ن  داد:  ادام���ه  وی 
شهامت، صداقت، بزرگی و نزدیک شدن به مردم 
انجام  صادقانه  مردم  مقابل  در  انسان  اگر  است. 
وظیفه کند جای افتخار دارد و اگر اشتباهی صورت 
به  کاستیهایی  نماید.  بخشش  طلب  باید  گرفت 
لحاظ منابع انسانی، مالی و قصور همکاران داشته 
ایم، شرمنده مردم هستیم و امیدواریم این روند در 

سال جاری اصلاح شود. 
پرونده »ندا« خارج نوبت رسیدگی شد

رئیس کل دادگستری خراسان رضوی همچنین 
در  ساله  هفت  دختری  قتل  و  تعرض  حادثه  به 
این حادثه  از وقوع  بیان کرد: پس  و  اشاره  مشهد 
دلخراش دادسرا ظرف سه روز قاتل را شناسایی و 
دستگیر کرد و کمتر از یک هفته تحقیقات پرونده 
دادگاه  این  شد.  مطرح  کیفری  دادگاه  در  و  کامل 
فوق  زمان  در  را  رسیدگی  جلسه  اندیشی  چاره  با 

العاده برگزار و حکم صادر کرد. 
به  قضائیه  قوه  رئیس  سفراخیر  در  گفت:  وی 
به  رسیدگی  بر  لاریجانی  آملی  ا...  آیت  مشهد، 
این پرونده تاکید کرد که معتقدم این عملکرد باعث 

دلگرمی جامعه می شود.
سنگ روی سنگ بند نمی شود!

حجت الاسلام مظفری افزود: از برخی مسئولان 
گله مند  قضایی  برخوردهای  از  شود  می  شنیده 
دستگاه  رفتار  این  'با  اند  داشته  اظهار  و  هستند 
قضا سنگ روی سنگ بند نمی شود' این مسئول 

عزیز مساله را وارونه فهمیده است. وقتی دستگاه 
به موقع عمل کند، اجازه وقوع  اقتدار و  با  قضایی 
جرم را ندهد و در جهت جبران وقوع جرم احتمالی 
فوق العاده عمل کند ثبات ایجاد می شود و برعکس 
بند نشود،  آن موجب می شود سنگ روی سنگ 
اساسی  قانون  به  نگاهی  مسئولان  است  شایسته 

داشته باشند.
باید عذرخواهی  اتفاقات برج سلمان  بخاطر 

کنند
و  اش��اره  نیز  مشهد  سلمان  برج  واقعه  به  وی 
رفتاری  وقتی  مدنی  جامعه  هر  در  ک��رد:  بیان 
به فرهنگ، آموزه های  باعث خدشه  ازشهروندان 
و  اجتماعی شود مسئولان شهر  و مقبولات  دینی 
شهرستان باید به مسئولیت خود عمل و نسبت به 

اتفاقات افتاده از مردم عذرخواهی کنند.
رئیس کل دادگستری خراسان رضوی ادامه داد: 
کسانی که بدون دقت و در نظر گرفتن شرایط مجوز 
تشکیل چنین جلساتی را )در برج سلمان( داده اند 
بیایند در مقابل مردم عذرخواهی و از دادستان که 
قدردانی  کرد  برخورد  حادثه  آن  اصلی  عاملان  با 
را  قدردانی  این  مردم  توده  و  علما  چنانچه  کنند. 

انجام دادند.

یا  و  کنند  سکوت  مسئولان  باید  چرا  گفت:  وی 
به  و  کرده  انتقاد  اقدامات دستگاه قضایی  از  حتی 
نسبت  که  باشند  قضایی  دستگاه  بر  فشار  دنبال 
دستگاه  در  بیاید.  کوتاه  مسئول  آن  و  موضوع  به 
نسبت  وقت  هیچ  که  ایم  ک��رده  یاد  قسم  قضایی 
فرد  و هر  نباشیم  تفاوت  بی  ناهنجاریها  و  به جرم 
خاطی را به مجازات قانونی و شرعی خود رسانده و 
سر جایش می نشانیم. در این خصوص از اقدامات 
حجت  کنیم.  می  حمایت  ش��دت  به  دادس��ت��ان 
حقوق  اسلامی  جامعه  در  افزود:  مظفری  الاسلام 
مردم در بی حجابی و اشاعه فحشا نیست بلکه در 
برخی  نباید  چرا  است.  اسلامی  شئونات  رعایت 
از این موضوعات داشته  مسئولان درک صحیحی 
باشند. ان شاء ا... خود این درک را پیدا کنند و اگر 
نکردند دستگاه قضایی به روز، بالنده و آگاه آنان را 

به مسئولیت خود آگاه و مطلع خواهد کرد.
باید سرمان پایین باشد

وی ادامه داد: وقتی خبردار می شویم در فلان 
مجموعه فلان شخص در یک خانه فساد دستگیر 
باشد  پائین  سرمان  مجموعه  آن  در  باید  می شود 
که  کند  خفت  احساس  باید  نظر  مورد  مجموعه  و 
مردم  برای  که  دارد  وجود  آن  در  فاسد  عنصری 

در  جلسه  فلان  در  اما  کند  می  مدیریت  ادع��ای 
وضعیت نامناسب و فساد دستگیر می شود.

رئیس کل دادگستری خراسان رضوی گفت: حالا 
آن  موقعیت  تثبیت  برای  ناآگاه  مسئول  عده  یک 
شخص، جایی نمانده است که نروند و با مسئولان 
رفت و آمد نکرده باشند. بروز این چنین مسائل در 
جامعه طبیعی است اما مهم عکس العمل مردم و 
مسئولان می باشد که اگر مناسب بود باید خوشحال 
شویم و اگر مسئول دنبال حمایت از خاطی بود باید 
جواب دهد که رابطه آن با نظام چگونه است؟ این 

نظام دنبال اصلاح جامعه و یا دنبال افساد است؟
می  مسئولیت  جامعه  در  که  کسی  اف��زود:  وی 
پذیرد باید در حفظ شئونات اقدام بیشتری کند نه 
اینکه در عقب صف باشد. مسئولان در همه قوا و 

سازمانها نقش رهبری جامعه را بر عهده دارند.
رضوی  خراسان  اختلاف  حل  شوراهای  رئیس 
نیز در این مراسم گفت: شورای حل اختلاف این 
که  است  کشوری  نمونه  شوراهای  از  یکی  استان 
آن  به  پرونده   273 و  هزار   263 تعداد   96 پارسال 

وارد و 266 هزار و 527 پرونده مختومه شد. 
کاهش درخواست اعتراض به پرونده ها

هزار  شش  پارسال  اف��زود:  رفسنجانی  محمود 
اما  اند  داشته  اعتراض  درخواست  پرونده   987 و 
تنها حکم 489 فقره یعنی معادل نیم درصد احکام 
نقض شده که نشانگر عملکرد مناسب این شوراها 
ابلاغ  داد:  ادام��ه  وی  است.  رضوی  خراسان  در 
الکترونیکی را در سطح استان شروع کرده و در حال 
اوراق  درصد  که 15  صورتی  به  هستیم  آن  توسعه 
الکترونیک  شکل  به   96 ماه  فروردین  در  قضایی 
ارسال می شد اما هم اکنون این رقم به 77 درصد 
دادخواست ها  پذیرش  گفت:  او  است.  یافته  ارتقا 
در مشهد از طریق دفاتر خدمات قضایی آغاز شده 
و در شهرستان ها نیز ابتدا در شهرهای بزرگ این 
روند پیگیری خواهد شد. پیش بینی می کنیم تا 
نیمه نخست امسال پذیرش دادخواست ها از طریق 

دفاتر قضایی در همه شهرها انجام شود. 
نیمه  قاضی   150 اکنون  هم  افزود:  رفسنجانی 
اختلاف  حل  مجتمع  هشت  در  وقت  تمام  و  وقت 
قضایی در مشهد و 28 مجتمع شهرستانی در سطح 
خراسان رضوی فعالیت دارند که سالانه به بیش از 

260 هزار پرونده رسیدگی می کنند.

رئیس دادگستری خراسان رضوی:

فرهنگ پذیرش اشتباهات در میان مسئولان وجود ندارد
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که در ستون های  قرار دهید  را طوری در جدول  تا 9  اعداد 1 
2بار  عدد  یک  خانه ای،   9 کوچک  جداول  نیز  و  افقی  و  عمودی 

تکرار نشده باشد.

جدول  در  که  بزنید  خط  جدول  در  طوری  را  تکراری  اعداد 
باقیمانده در ستون های عمودی و افقی یک عدد 2بار تکرار نشده 

باشد.
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رئیس  شورای شهر مشهد گفت: از نظر ما رفتن 
تقی زاده خامسی به شهرداری تهران منتفی  است.

بیست  حاشیه  در  ام��روز  حیدری  محمدرضا 
در  مشهد  شهر  ش��ورای  علنی  جلسه  سومین  و 
بین  در  خامسی  تقی زاده  نام  گرفتن  قرار  خصوص 
برای  وی  تمایل  و  تهران  شهرداری  کاندیدای   28
کرد:  اظهار  موضوع،  این  بعدی  مراحل  در  حضور 
آقای تقی زاده خامسی  تعهد چهار ساله  با ما دارد 
به شهرداری  ایشان  رفتن  با  و شورای شهر مشهد 

تهران کاملا مخالف است.
تقی زاده  اگر  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
به  اوضاع  باشد،  داشته  رفتن  به  تمایل  خامسی 
می دانم.  بعید  داد:  ادامه  شد،  خواهد  صورت  چه 
خامسی  ت��ق��ی زاده  آق���ای  ب��ا  خ��ص��وص  ای��ن  در 
صحبت  هایی داشته ایم ایشان با این موضوع موافق 

نیستند. از نظر ما این موضوع منتفی است .
مشهد  دانشجویان  پویش  خصوص  در  حیدری 
تصریح  عمومی،  نقل  و  حمل  در  تخفیف  ب��رای 
ارایه  شهروندان  به  شهرداری  که  خدماتی  کرد: 
نیازهایی  و  ضرورت ها  یکسری  براساس  می کند 
موضوع  دی��ده ای��م.  بودجه  و  برنامه  در  که  است 
شهر  اگر  است  مهمی  بسیار  موضوع  نقل  و  حمل 

مطلوبی  بسیار  شرایط  یک  در  درآمدی  لحاظ  به 
قرار داشته باشد چه بهتر که حوزه حمل و نقل را 
بسیار  شهر  درآمدی  منابع  واقعا  اما  کنیم  رایگان 
در  شهروندان  که  اندکی  میزان  این  است.  محدود 
هزینه های حمل و نقل عمومی مشارکت می کنند 
بسیار به توسعه ناوگان اتوبوس رانی کمک می کند. 

یک اتوبوس فرسوده 14 برابر بیشتر از یک اتوبوس 
خارج  مدار  از  باید  و  می کند  ایجاد  آلودگی  دیگر 

شود. 
این عضو شورای شهر مشهد بیان کرد: در عین 
حال ضرورت دارد نسبت به درخواست دانشجویان 
و سایر اقشار جامعه مساعدت هایی داشته باشیم. 

شهردار و حوزه حمل ونقل باید بررسی کارشناسی 
داشته باشند تا تمام جوانب بررسی و طرحی ایجاد 
کند  را رعایت  و شئونات عزیزان  که هم شان  شود 
خواهد  ص��ورت  بررسی ها  باشد.  عملیاتی  هم  و 
به  لایحه  یک  قالب  در  را  طرح  شهرداری  و  گرفت 
ارایه خواهد کرد و شورا هم آن را در دستور  شورا 

کمیسیون ها و بررسی های خود قرار خواهد داد. 
وی خاطرنشان کرد: با حفظ چارچوب ها سعی 
برای  بلکه  دانشجویان  ب��رای  تنها  نه  می کنیم 
مساعدت هایی  دارد  ضرورت  که  اقشاری  تمام 
همکاری  زمینه  این  در  شورا  باشیم.  داشته  را 

کرد.  خواهد 
دریافت  ک��ردن  مسافتی  خصوص  در  حیدری 
مترو  در  موضوع  این  گفت:  اتوبوس،  کرایه های 
بررسی  و در حال حاضر در حال  امکان پذیر است 
در  زیرا  نیست  امکان پذیر  اتوبوس  در  اما  است 
و  شود  زده  کارت  باید  دو  هر  خروج  و  ورود  مکان 
این موضوع در اتوبوس رانی امکان پذیر نیست. در 
را  اتوبوس رانی  نرخ  پایین ترین  مشهد  حاضر  حال 
در بین کلان شهرهای کشور دارد. اما در عین حال 
بررسی  را  مشهد  دانشجویان  پویش  درخواست 

خواهیم کرد.

رئیس شورای شهر مشهد:

رفتن تقی زاده خامسی به شهرداری تهران منتفی  است

منطقه ای که اردیبهشتی ترین نطقه خراسان است؛

شکوه هزار مسجد
و  آبی  کم  با  خراسان  نام  که  است  دیرزمانی 
اقلیمی که  بیابان گره خورده است؛  خشکسالی و 
آن است  و سرمای  گرما  خشکی همیشه چاشنی 
و تابستان ها پوست و زمستان ها استخوان را می 

سوزاند.
و  سرسبز  بهشتی  سرزمین،  همین  قلب  در  اما 
را میخکوب  ای  بیننده  که هر  دارد  رویایی وجود 
با  هزارمسجد  نام  به  وسیع  سرزمینی  کند.  می 
طبیعتی بکر و بی نظیر و پوشیده از درختان ارس 

که سالیان درازی است در آن جا خانه دارند.
رشته کوه های هزارمسجد دشت هموار مشهد 
ترکمنستان  قراقوم  وخشک  سرد  صحرای  از  را 
کلات  و  قوچان  مانند  شهرهایی  از  و  می کند  جدا 

راه دسترسی به آن هموار است.
برای  را  خرکت  و  لایین  روستاهای  مسیر  اگر 
می  کنید  انتخاب  هزارمسجد  طبیعت  به  رسیدن 
توانید اول شب اقامت را در محلی بنام میدانگاهی 
سیستان سپری کنید که توسط محلی ها و عشایر 
برای ییلاق و گذراندن تابستان ساخته شده است 

سپری کنید.
هوا  خنکای  سال  ابتدایی  های  ماه  در  معمولا 
کمی محسوس تر است و شب مانی در این منطقه 
نیاز به تجهیزاتی مانند کیسه خواب، پوشاک گرم 
و چادر دارد. اگر بخت نیز با شما یار باشد و ابرها 
چهره آسمان را کدر نکنند، شبی زیبا و پرستاره 
نوازش  با  اما  صبح  بود.  خواهد  شما  روی  پیش 
نسیم که بیدار شوید تپه هایی سرسبز و کوه هایی 
شما  روی  پیش  خلقت  از  بدیع  تصویری  باشکوه 
با  قرار می دهد و عطر پونه های وحشی پیچیده 
بوی دلچسب درختان ارس زندگی را در ذهن هر 

انسانی جاری می کند. 
به  را  شما  زیبا  طبیعت  دل  در  روی  پیاده 
کم  یا  آبی  کم  که  برد  می  آبشارهایی  و  ها  چشمه 
است.  گرفته  را  جانشان  یا  و  است  کرده  جانشان 
دلوچه  ششو،چشمه  چشمه  جومان،  چشمه 
شده  دچ��ار  خشک  سرنوشتی  به  ششو  آبشار  و 
هزارمسجد  مناطق  زیباترین  از  یکی  دلوچه  اند. 
از  را دارد.  تراکم درختان ارس  بالاترین  است که 

معمول  بطور  دلوچه  دره  تا  سیستان  میدانگاهی 
بین 5تا 6ساعت پیاده روی است که قسمت اعظم 

پیمایش را مسیر سراشیبی تشکیل می دهد.
کوهی  سرو  یا  وَرس  یا  ارس  چیست؟  ارس  ما 
اَریس،اَرچا  اُرسا،  اَورَس،  هُورَس،  نام های  به  که 
بسیار  سرو  گونه ای  می شود،  خوانده  نیز  اردوج  و 
و  کوهستانی  مناطق  در  که  دیرزیست  و  ارزش  با 
می روید.  متر   ۲۵۰۰ از  بیش  ارتفاعات  در  بیشتر 
این گونه که بومی ایران نیز هست در دامنه جنوبی 
و  خراسان  تا  آذربایجان  از  البرز،  کوه های  رشته 
صورت  به  ارتفاعات  در  و  کشور  شرق  در  ویژه  به 
و  پایدار  بسیار  اُرس  می شود.  یافت  گسترده 
سازگار با هر نوع آب و هوا است و برگ هایش مانند 
دیگر گونه های سرو به شکل سوزنی می باشد. این 

از دو هزار سال  بیش  دارای عمر طولانی  درخت 
طبیعی  انگل های  و  بیماری ها  برابر  در  و  است 

بسیار مقاوم است. 
به  سفر  ه��ای  قسمت  جذابترین  از  یکی  ام��ا 
هزارمسجد دیدن اولنگ های زیباست. طبیعتی 
و  است  دشوار  آن  از  کندن  دل  که  زیبا  غایت  به 
کمتر میتوان منطقه ای مشابه ان را پیدا کرد. تپه 
چشمه  و  آبی  آسمانی  زیر  سبز  دست  یک  هایی 
ای  باریکه  آب  تنها  ها  آن  از  بسیاری  از  که  هایی 

بجا مانده است. 
گفته  وسیع  زارهایی  سبزه  به  اصطلاحا  اولنگ 
می شود و از جمله معروف ترین آن ها در منطقه 

هزارمسجد اولنگ حیدر است.
زیبای  مناطق  از  دیگر  یکی  ب��ا  ح��الا  شما 

دارید.  فاصله  روی  پیاده  6ساعت  هزارمسجد 
از  دیگر  یکی  که  چ��اه  ع��رب  ن��ام  به  ای  منطقه 
این منطقه  ییلاقات عشایر در هزارمسجد است. 
آب  پر  رودی  هزارمسجد  مناطق  سایر  برخلاف 
مناسب  بسیار  مانی  شب  برای  منطقه  این  دارد. 
ساخته  عشایر  که  سرپناهی  از  توانید  می  و  است 
اند استفاده کنید. از نقطه شروع گزارش تا اینجا 
حیدر  اولنگ  تا  و  اید  رفته  راه  14کیلومتر  حدود 
نیز  چهارراه  روستای  تا  داری��د.   فاصله  4ساعت 
که می تواند نقطه برگشت شما به خانه باشد تنها 

1ساعت مسافت مانده است.
شما با خاطره ای کم نظیر به خانه برمی گردید و 
تا مدت ها از این تجربه با اطرافیان خود با شور و 

شوق حرف خواهید زد.

یادداشت 

یادداشت 

معماری شهرزاد قصه گوی حیات است
 محمدهادی مهدی نیا

رئیس کمیسیون عمران و شهرسازی شورای 
شهر مشهدمقدس

بهاران زمین و اردیبهشت دل انگیز، امسال وصفی 
فرخنده  اعیاد  درخشان  طلعت  به  است  دگریافته 
شعبان و زادروز دو برادر رشید صحرای نینوا که مفهوم 
و  فروغ  پر  تا جاودان،  ایشان  نام  به  آزادگی  و  حماسه 

تابنده است. 
یاد سرداران کربلا،  برکت تکرار  با  حال که همزمان 
چمن حکایت اردیبهشت می گوید و از بوستان نسیم 
بهشت میرسد،گوش بگذاریم به رهنمود حافظ شیراز 

که:
به می عمارت دل کن که این جهان خراب بر آن سر 

است که از خاک ما بسازد خشت
اردیبهشت  این  پاسداشت  هنگام  و  وقت  آری؛ 
فرخنده است و همت به ساختن عمارتی از عشق؛ کز 

باد و باران نیابد گزند.
وقت گرامیداشت اردیبهشتی که در سومین روز خود 
به یاد حکیم بلند قدر این خاک کهکشانی، شیخ بهایی؛ 

به نام »روز معمار« نشان یافته است.
وقت گرامیداشت منزلت هر آنکه به پشتوانه دانش و 
آگاهی و متصل به سرچشمه ذوق و خلاقیتی که هدیه 
الهی در نهاد آدمی است، دل به یار دلآرای جهان می 
به کار گِل و ساختن زمین بالا می زند  بندد و آستین 
وارثان  تا  کند  را عمارت می  انسان  مقام  و شایستگی 

شایسته گوهرشادها و نقش جهان ها باشیم.
بیگمان معمارانی از این دست راستین و دانشمند و 
هنرمند که تنها به کاغذهای دانشگاهی بسنده ننموده 
و افق های معماری را در گنجینه پر زّر و صدفِ تاریخ 
شکوهمند معماری ایران و جهان دریافته اند، به حق 
این  در  مقامشان  گرامیداشت  و  اند  زمین  سازندگان 

روز؛ فرض بر من و شماست.
معماری شهرزاد قصه گوی حیات است به هزار زبان ، 

چون سوسن و به صد نقش، چون دامان دشت.
معماری آغوش گشاده پنجره هاست به استقبال نور 

و خورشید و روشنی .
توالی پی در پی دیوارهاست به نامیدن مأوای آدمی 

و امنیت حضورش .
و نقش  بلند  به سقف  پیاپی طاق هاست  غزل های 

بسیارش چونان گنبد مینای گردون .
که  شهروندی  و  است  شهرنشینی  بستر  معماری 
نشانگر  حیاتش  و  انسانی  تمدن  آوردگاه  پدیداریش، 

فرهنگ مردمان زمین.
و  خود  با  نخست  تا  دانم  می  وظیفه  رو  همین  از  و 
مشهد  اسلامی  شورای  ارجمند  اعضا  شما  با  سپس 
این  عزیز  مردمان  منتخبان  ما  که  کنم  تکرار  مقدس 
شهر هستیم تا پاسدار بستر شهروندی و کیفیت فضای 

زیستی ایشان باشیم.

رئیللس کمیسللیون اقتصادی شللورای اسللامی 
مشهد در نشست صمیمی با مدیران شهرداری 

منطقه 4 مطرح کرد؛

جهت  تسهیل گری  گروه   20 تشکیل 
بازآفرینی محلات در بافت فرسوده

اسلامی  ش��ورای  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
شهرداری  مدیران  با  صمیمی  نشست  در  مشهد 
جهت  تسهیل گری  گروه   20 تشکیل  از   4 منطقه 

بازآفرینی محلات در بافت فرسوده خبر داد.
بزرگ  اراضی  نوروزی در جلسه ساماندهی  احمد 
سرمایه گذاری  فرصت های  بررسی  و   4 منطقه 
فرصت های  دارای   4 منطقه  گفت:  منطقه  ای��ن 
احداث  و  اقتصادی  مطالعات  انجام  برای  زیادی 

مجموعه های مختلف جهت درآمدزایی است.
ساخت  از  قبل  بزرگ  اراض��ی  ساماندهی  بر  وی 
داد:  ادام��ه  و  ک��رد  تاکید  شهروندان  سازهای  و 
کند  حرکت  مردم  از  زودتر  گام  یک  باید  شهرداری 
منظور  به  شهروندان،  سازهای  و  ساخت  از  قبل  و 
مختلف  های  کاربری  آینده،  مشکلات  از  جلوگیری 

اراضی را مشخص کند.
و  سرمایه گذاری  اقتصادی،  کمیسیون  رئیس 
بیان  با  مشهد  شهر  اسلامی  شورای  مشارکت های 
ساماندهی  م��ردم  همکاری  و  کمک  ب��دون  اینکه 
همین  در  کرد:  اظهار  نیست،  امکان پذیر  اراضی 
آم��وزش  تخصصی،  گ��روه ه��ای  ای��ج��اد  ب��ا  راس��ت��ا 
شهروندان و برقراری تعامل دوسویه با آنها با هدف 
بزرگ  اراضی  ساماندهی  اجرای  در  شهری،  توسعه 

به نتایج مطلوبی خواهیم رسید.
جهت  گری  تسهیل  گروه   20 تشکیل  از  نوروزی 
فرسوده  بافت  در  محلات  بازآفرینی  و  ساماندهی 
ساماندهی  ب��رای  فرصت  این  اف��زود:  و  داد  خبر 
نوسازی  و  ب��ازس��ازی  و  شهر  حاشیه ای  مناطق 

بافت های فرسوده فراهم شده است.
باز  و  کارشناسی  مطالعات  انجام  ضرورت  بر  وی 
افزود:  و  کرد  تاکید  منطقه  بزرگ  اراضی  طراحی 
در این گروه¬ها اراضی، کارگاه ها و صنایع غیرفعال 
جهت استفاده و بازیابی برای درآمدزایی شناسایی 

می شوند.

خبر

60 نمایشگاه کالای ایرانی در مشهد 
برگزار می شود

گذاری  سرمایه  و  اقتصادی  امور  حوزه  سرپرست 
منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاونت 
در  ام��س��ال  گفت:  رض��وی  خ��راس��ان  اس��ت��ان��داری 
انقلاب اسلامی  راستای تحقق منویات رهبر معظم 
کالای  محوریت  با  نمایشگاهی  رویداد   60 برگزاری 

ایرانی در مشهد برنامه ریزی شده است.
سیاستگذاری  کارگروه  نشست  در  رسولیان  علی 
مهمترین  اف��زود:  ایرانی  ک��الای  از  حمایت  ب��رای 
ایرانی  کالای  از  حمایت  نمایشگاه  برگزاری  رویداد 
در هفتم تیر ماه آتی است که برای شرکت کنندگان 
40 درصد تخفیف کمتر از تعرفه نمایشگاهی توسط 
شرکت نمایشگاه بین المللی مشهد اعمال می شود.
برای  رض��وی  خراسان  برنامه  درخصوص  وی 
ایرانی  کالای  از  حمایت  حوزه  در  سال  شعار  تحقق 
نیز گفت: بر این اساس 41 محور اساسی در برنامه 
و  گنجانده  استان  اجرایی  دستگاههای  عملیاتی 
و  معدن  صنعت،  حوزه  دستگاهی  برنامه  تاکنون 
برای  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  حوزه  و  تجارت 

حمایت از کالای ایرانی نهایی شده است. 
اق��ت��ص��ادی  ام���ور  هماهنگی  دف��ت��ر  م��دی��رک��ل 
استانداری خراسان رضوی افزود: یکی از مهمترین 
حوزه  در  استان  عملیاتی  های  برنامه  محورهای 
با  نمایشگاهها  برگزاری  ایرانی  کالای  از  حمایت 
آن  از  خ��ارج  و  داخ��ل  در  ایرانی  ک��الای  محوریت 
با  امسال  نمایشگاههای  که  کنیم  می  تلاش  و  است 
ایرانی  کالای  تقویت  محوریت  با  و  متفاوت  رویکرد 
برگزار شود و به مبادلات کالا و عرضه آن به داخل و 

خارج از کشور کمک کند.
خصوص  در  ه��ا  رس��ان��ه  رس��ان��ی  'اط����لاع  وی 
نمایشگاهها، لحاظ کردن حمایت از خدمات ایرانی 
در کنار حمایت از کالای ایرانی، همزمانی برگزاری 
در  خارجی  تجاری  هیئتهای  حضور  با  نمایشگاهها 
اجرایی  دستگاه  به  ویژه  غرفه  یک  استقرار  مشهد، 
بندی  جمع  برای  ایرانی  کالای  نمایشگاه  محل  در 
نمایشگاه  در  مستقر  اقتصادی  واحدهای  مشکلات 
را  فناور'  و  بنیان  دانش  شرکتهای  پررنگ  حضور  و 

مورد تاکید قرار داد.
میلیارد  هزار   250 پارسال  داد:  ادامه  رسولیان 
واحدهای  به  مختلف  بخشهای  در  تسهیلات  ریال 
به  نسبت  که  شد  پرداخت  رضوی  خراسان  تولیدی 
پارسال  بود.  برخوردار  از رشد مطلوبی  سال ماقبل 
 24 ماقبل  سال  به  نسبت  استان  مانده  منابع  رشد 
درصد و رشد مانده تسهیلات نسبت به مدت مشابه 
30 درصد بود که در تحقق 123 هزار و 900 فرصت 

شغلی نقش مهمی ایفا کرد.

نماینده ولی وفقیه در استان خراسان رضوی:

سازمان فردوس ها متولی یک واجب 
شرعی است

رضوی  خراسان  استان  در  وفقیه  ولی  نماینده 
شرعی  واجب  یک  متولی  فردوس ها  سازمان  گفت: 

است.
دی��دار  در  علم الهدی  احمد  سید  ا...  آی��ت 
مشهد  شهرداری  فردوس های  سازمان  مدیرعامل 
واجب  یک  متولی  فردوس ها  سازمان  کرد:  بیان 
موفق  امور خود  انجام  در  امیدوارم  که  است  شرعی 

باشد.
سازمان  این  پرسنل  کار  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
دنیای  آن  به  مربوط  اقدامات  و  امور  برخی  افزود: 
اگر  و  روحانیت  امر  مانند  درس��ت  است  انسان ها 
دخالتی در دنیای آنها می شود به خاطر آخرت آنها 

است.
با  رضوی  خراسان  استان  در  فقیه  ولی  نماینده 
برای  متخصص  فردی  انتخاب  از  خشنودی  ابراز 
یک  حضور  کرد:  تصریح  فردو س ها  سازمان  اداره 
بر  اشرافیت  نیازمند  که  اموری  مسند  بر  روحانی 
توسط  که  است  خوبی  تصمیم  دارد  شرعی  مسائل 

مدیریت شهری گرفته شده است.
آی�����ت ا... ع��ل��م ال��ه��دی گ��ف��ت: م��ش��ه��دی ه��ا و 
)مصادف  شعبان  البیض  ایام  گذشته  از  خراسانی ها 
در  حضور  با  را  شعبان(  نیمه  به  منتهی  روز  سه  با 
برای  خیرات  و  قبور  اهل  زی��ارت  و  آرامستان ها 
از رسوم قدیمی  این یکی  و  اموات گرامی داشته اند 

مردم مشهد و خراسان است.
فردوس های  سازمان  مدیرعامل  دی��دار  این  در 
مسائل  رعایت  بر  کرد:  بیان  نیز  مشهد  شهرداری 
دقیق  نظارت  دف��ن  و  کفن  و  تغسیل  در  شرعی 

می شود و بر اکرام اموات تاکید داریم.
افزود:  دامغانی  مهدوی  حسین  الاسلام  حجت 
به  نسبت  کارکنان  حقوقی  و  شغلی  شرایط  اگرچه 
اجتماعی  جایگاه  به  متاسفانه  اما  یافته  بهبود  قبل 
فرهنگ سازی  بر  سعی  که  شود  می  توجه  کمتر  آنها 

در این زمینه داریم.
نیمه  برنامه های  نیز  امسال  ک��رد:  اضافه  وی 
ولی  حضرت  ظهور  برای  دعا  محوریت  با  شعبان 
بهشت  در  قبور  اه��ل  زی��ارت  کنار  در  عصر)عج( 
برای آن تدارک مناسبی  برگزار می شود که  رضا)ع( 

دیده شده است.

روابط عمومی شورای شهر مشهد در خصوص 
مورد  در  مجازی  فضای  در  شده  منتشر  اخبار 
بازداشت یکی از اعضای شورا اطلاعیه صادر کرد.

مشهد  شهر  شورای  عمومی  روابط  بیانیه  متن 
در خصوص اخبار منتشر شده در فضای مجازی 
شرح  به  شورا  اعضای  از  یکی  بازداشت  مورد  در 
زیر است: به یک نفر از اعضای شورای شهرمشهد 
در اواخر اسفند 96 اتهامی وارد شده است که در 
از  تا قبل  مراجع قضایی در حال رسیدگی است، 
رسیدگی و اثبات اتهام هرگونه اظهار نظر راجع به 

صحت و سقم آن امکان پذیر نیست.
از  قوانین  اجرای  و  رسیدگی  روند  است  بدیهی 
و سایر  افکار عمومی، شورای شهر مشهد  طریق 

مراجع قانونی رصد می شود.
امیدواریم همانگونه که از دستگاه محترم قضایی 
انتظار می رود این روند در مسیر صحیح وقانون مند 
گردد. شورای  دنبال  با حفظ حقوق شهروندی  و 
حفظ  بر  تاکید  با  مقدس  مشهد  شهر  اسلامی 
چارچوب  در  اسلامی  انقلاب  ارزش های  و  اصول 
قانون عمل خواهد نمود. رئیس کمیسیون حقوقی 
عضو  از  اخبار  تازه ترین  نیز  مشهد  شهر  شورای 

بازداشت شده شورای شهر را تشریح کرد.
سیدمحسن حسینی پویا اظهار داشت: اتهامی 

از اعضای شورای شهر مشهد وارد شده،  به یکی 
مربوط به قبل از عید نوروز بوده و همان زمان نیز 
وی به این اتهام پاسخ داده و قراری نیز صادر شده 

و در جریان ریز جزئیات آن نیستیم.
مشهد  شهر  شورای  حقوقی  کمیسیون  رئیس 
بیان کرد: ایشان معتقد بوده عمل خلاف شرعی 
صورت نداده است و در عین حال باید به صورت 
حقیقت  در  و  شود  رسیدگی  اتهام  این  به  قانونی 
شهر  ش��ورای  هم  و  وی  هم  هستیم.  قانون  تابع 
حفظ  با  توامان  باید  قطعاً  که  نتیجه ای  به  مشهد 

حقوق شهروندی باشد پای بند خواهیم بود.
در  که  بحثی  در  کرد:  خاطرنشان  حسینی پویا 
فضای مجازی در مورد وی مطرح شده متاسفانه 
مباحث قانونی رعایت نشده و قبل از اینکه اتهامی 
این  و  کردند  مشخص  را  اسامی  برسد،  اثبات  به 
مسئله اصلًا صحیح نیست. وی در تمامی مباحث 

دفاعیاتی داشته و دارد.
رئیس کمیسیون حقوقی شورای شهر مشهد با 
اشاره به اینکه از اتهام وارده اطلاع ندارم، گفت: از 
جزئیات نیز اطلاع چندانی ندارم اما تا این مقدار 
می دانم که در فضای مجازی، مسائلی غیرواقعی و 
متناقض در مورد وی مطرح شده است و هیچ کدام 

قابل اتکا نیست.

مسئول روابط عمومی آب منطقه ای خراسان 
رضوی گفت: ذخیره فعلی 27 سد این استان یک 
این  که  است  مترمکعب  میلیون   550 و  میلیارد 
میزان 23 درصد حجم این سدها را تشکیل می 

دهد.
کاظم جم طی نشست خبری در گناباد افزود: 
از مجموع 16 هزار و 513 حلقه چاه کشاورزی و 
به  حلقه   667 و  هزار   6 رضوی  خراسان  صنعتی 
 100 و  هزار   2 که  اند  شده  حفر  غیرمجاز  صورت 

حلقه از آنها سال گذشته مسدود شدند.
و  کشت  الگوی  تغییر  با  باید  کرد:  اظهار  وی 
سفره  از  آب  برداشت  میزان  آبیاری  روشهای 
از  پرهیز  با  و  یابد  کاهش  زمینی  زیر  آب  های 
همه  آب  امور  به  نگری  بخشی  و  بعدی  تک  نگاه 
این  مشکلات  کاهش  به  اجرایی  دستگاههای 

بخش اهتمام داشته باشند.
تجاوز  هم  بجستان  و  گناباد  آب  امور  مسئول 
از  را  آنها  کردن  مسدود  و  ها  رودخانه  بستر  به 
معضلات مهم این شهرستان ها دانست و گفت: 
خود  مزارع  و  قناتها  تغذیه  برای  اشخاص  برخی 
به صورت غیر اصولی اقدام به احداث بندسار می 
را در  آبگرفتگی  و  امر خطر سیلاب  این  که  کنند 

زمان شدت بارشها افزایش می دهد.

مورد   40 مجموع  از  اف���زود:  تمامگر  احمد 
تجاوز به بستر رودخانه ها و احداث بندسارها در 
شهرستانهای گناباد و بجستان در سال گذشته 30 
مورد شناسایی شد و 16 رودخانه در 31.5 هکتار 
از اراضی کشاورزی این شهرستان ها بازگشایی و 
پارسال 9 حلقه  رفع تصرف شد. وی اظهار کرد: 
 152 آبدهی  مجموع  با  کشاورزی  مجاز  غیر  چاه 
شناسایی  بجستان  و  گناباد  در  مترمکعب  هزار 
شد و 512 کنتور هوشمند نیز طی 2 سال گذشته 
نصب شد که این امر موجب جلوگیری از هدر رفت 

2میلیون و 400 مترمکعب آب شد.
عامل  را  آبخیزداری  طرحهای  اج��رای  وی 
ذکر  سطحی  آبهای  هدررفت  کاهش  در  مهمی 
منطقه  آبخیزداری  مطالعاتی  طرح  گفت:  و  کرد 
به  و  شده  آغاز   1380 سال  از  گناباد  کوه  سیاه 
دلیل نداشتن اعتبار لازم همچنان بر زمین مانده 

است.
شهرستان  در  بارندگی  میزان  افزود:  تمامگر 
 24 تا  پارسال  زمستان  از  بجستان  و  گناباد  های 
فروردین ماه امسال به ترتیب 40 و 43 میلی متر 
بود و در 10 روز گذشته نیز مجموع بارندگی های 
متر  میلی   81 و   86 به  ترتیب  به  شهرستانها  این 

افزایش یافت.

بیانیه شورای شهر مشهد در خصوص 
بازداشت یکی از اعضای شورا

77 درصد حجم سدهای خراسان رضوی 
خالی است
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      سرویس ورزش
ورزش��ی  مسابقات  نهمین  و  بیست  اختتامیه 
دان���ش آم���وزان دخ��ت��ر آم��وزش��گ��اه ه��ای اس��ت��ان 
بسکتبال،  هندبال،  رشته های  در  رضوی  خراسان 
ژیمناستیک و فوتسال با تلاش معاونت تربیت بدنی 
و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان و هیئت 
سالن  در  رضوی  خراسان  استان  م��دارس  ورزش��ی 

ورزشی شهید نورا... کاظمیان برگزار شد.
با  ام��روز  صبح  روزنامه  خبرنگار  زمینه  همین  در 
گفت و  ورزش��ی  رشته های  این  برگزاری  مسئولین 

گویی انجام داده است.
هدف از برگزاری مسابقات قهرمان پروری نیست

پرورش  و  آم��وزش  کل  مدیر  اختتامیه  مراسم  در 
برگزاری  هیئت  از  تشکر  و  تقدیر  ضمن  استان 
و  بدنی  تربیت  اداره  رئیس  همچنین  و  مسابقات 
توجه  گفت:  پرورش  و  آموزش  ورزشی  فعالیت های 
به بهداشت و سلامت روحی و جسمی دانش آموزان 

اولویت ما در سازمان است. 
خدابنده افزود: رقابت سالم بیش از 130 هزار دانش 
آموز دختر در مقاطع ابتدایی، متوسطه اول و دوم در 
رشته های توپی و غیر توپی در سطح استان نشان از 
تلاش بی وقفه همکاران ما در معاونت تربیت بدنی و 

سلامت آموزش و پرورش است. 
هدف  درب��اره  استان  پ��رورش  و  آم��وزش  کل  مدیر 
برگزاری  از  هدف  گفت:  مسابقات  این  برگزاری  از 
مسابقات قهرمان پروری نیست بلکه آموزش مهارت 
دانش  میان  سالم  رقابت  آم��وزش  و  زندگی  های 

آموزان است.
سالن   28 از  بیش  اکنون  هم  کرد:  نشان  خاطر  وی 
دست  در  آم��وزان  دانش  ویژه  استخر   25 و  ورزشی 
احداث می باشد که امیدواریم بتوانیم بخشی از این 
مجموعه های ورزشی را تا پایان سال به بهره برداری 

برسانیم.
وی ادامه داد: مسابقات ورزشی دانش آموزان دختر 
در 24 رشته و در 3 مرحله برگزارشد که مرحله اول و 
دوم آن پایان یافت و امیدواریم مرحله سوم این دوره 

از مسابقات تا پایان خرداد برگزار شود.
ورزشی  مجموعه های  ساخت  و  تکمیل  برای 

گام های مثبت برداشته شود
و  بدنی  تربیت  اداره  رئیس  گ��زارش  این  اساس  بر 
خراسان  پ��رورش  و  آم��وزش  ورزش��ی  فعالیت های 
برگزاری  نحوه  از  کامل  گزارشی  ارائ��ه  با  رض��وی 
مسابقات  دوره  نهمین  و  بیست  گفت:  مسابقات 
ورزشی دانش آموزان دختر استان در 3مرحله پیش 
به  ما  همکاران  تلاش  با  خوشبختانه  که  شد  بینی 
خصوص سرکار خانم هدیه جانداری معاون فنی این 

دوره از مسابقات نتایج قابل قبولی بدست آمد.
رشته  در  بازیکن   5 معرفی  اف��زود:  علیزاده  رض��ا 
تیم های ملی  به  بازیکن در فوتسال  و یک  بسکتبال 

نشان از بالا بودن سطح فنی این مسابقات است.
ورزشی  فعالیت های  و  بدنی  تربیت  اداره  رئیس 
آم��وزش و پ��رورش خ��راس��ان رض��وی اف���زود: این 
مسابقات در چهار رشته بسکتبال،هندبال، فوتسال 
و ژیمناستیک  از 28 اسفندماه سال گذشته آغاز شد.
علیزاده افزود: مسابقات ژیمناستیک دختران استان 
در مقطع ابتدایی با شرکت12 تیم و 16شرکت کننده 
به مدت 3 روز در سالن لاله، اول و دوم اردیبهشت 
یافت  به مقام قهرمانی دست  ناحیه 2  برگزار شد که 
سوم  و  دوم  رتبه های  ترتیب  به  4مشهد  و  ناحیه6  و 
نیشابور  شهرستان  به  اخلاق  کاپ  و  کردند  کسب  را 

تعلق گرفت.
وی خاطر نشان کرد: در رشته بسکتبال که با شرکت 
9تیم از 29 فروردین ماه و به مدت 4روز در 2گروه 5 
نهایت  در  شد.  برگزار  کاظمیان  سالن  در  تیمی   4 و 
تیم متوسطه اول دختران شهرستان نیشابور به مقام 
رتبه های   6 ناحیه  و  سبزوار  و  یافت  دست  نخست 
دوم و سوم را کسب کردند، همچنین مقام اخلاق به 

ناحیه 4 رسید.
شد،  برگزار  تیم   15 حضور  با  که  هندبال  رشته  در 

ناحیه 2به مقام قهرمانی و ناحیه 6 و سبزوار به ترتیب 
رتبه های دوم و سوم را کسب کردند و کاپ اخلاق به 

تیم تبادکان اختصاص یافت. 
هندبال  مسابقات  اول  مرحله  داد:  ادامه  علیزاده 
به  تیم   4 صعود  با  دوم  مرحله  و  دوره ای  صورت  به 
صورت حذفی برگزار شد. در رشته فوتسال متوسطه 
به ثمر رسیدن  و  برگزاری  44 دیدار  با  اول دختران 
269 گل نیشابور به مقام اول دست یافت و ناحیه 7 
و 2 رتبه های دوم و سوم را کسب کردند. ناحیه یک 
از آن خود کرد.  را  این مسابقات کاپ اخلاق  نیز در 
رساندن  ثمر  به  با  مسابقات  این  گل  خانم  همچنین 

35 گل در 6 دیدار مریم سلیمان معرفی شد.
تیم  به  استان  فوتسال  بازیکن  شد5  آور  یاد  وی 
اعلام مسئولان ورزش  براساس  و  ملی دعوت شدند 
به  دانش آموزی  رقابت های  امسال  از  دانش آموزی 

صورت جشنواره برگزار خواهد شد.

ورزشی  فعالیت های  و  بدنی  تربیت  اداره  رئیس 
آموزش و پرورش خراسان رضوی با اشاره به این که 
زندگی فرزندان ما آپارتمان نشینی شده و با توجه به 
فعالیت های  امکان  دارد  وجود  که  محدودی  فضای 
جسمانی از آنان گرفته شده است بنابراین بر ما فرض 
است که در راستای توانمندی و افزایش توان جسمی 
در  و  منظور  همین  به  و  ورزیم  همت  آموزان  دانش 
سلامت  به  علاقه مند  خیران  با  اهداف  این  راستای 
دانش آموزان وارد مذاکره شده ایم و بزودی شاهد راه 

اندازی و تجهیز 8سالن ورزشی خواهیم بود.  
پتانسیل  و  این ظرفیت  به  توجه  با  آور شد:  یاد  وی 
مجموعه های  ساخت  و  تکمیل  برای  استان  در  باید 

ورزشی گام های مثبت برداشته شود.
مدرسه قهرمان عاملی برای بی انگیزه شدن

ناظر  و  هندبال  تیم  سابق  داوران  از  یونسی  اشرف 
کنونی مسابقات فدراسیون است که درباره برگزاری 
شرکت  با  مسابقات  این  گفت:  دوره  این  مسابقات 
نواحی  رض��وی،  خراسان  استان  سطح  از  تیم   15
در  شد،  برگزار  تبادکان  منطقه  و  مشهد  هفت گانه 
که سه  و در چهار جدول  به صورت دوره ای  اول  دور 
تا چهارتایی بود برگزار و در دور دوم به صورت حذفی 
نواحی  آمدند  بالا  که  تیمی  چهار  پذیرفت.  صورت 
2، 3، 6 مشهد و شهرستان سبزوار بود که به صورت 
ضربدری و رده بندی فینال با هم مسابقه دادند، در 
کسب  به ترتیب  را  مقام ها  این  تیم ها  مسابقه  پایان 
ناحیه 6، مقام  ناحیه 2، مقام دوم  کردند: مقام اول 
 3 ناحیه  را  چهارم  مقام  و  سبزوار  شهرستان  سوم 

مشهد کسب کرد.
این دوره اظهار  یونسی در خصوص سطح مسابقات 
سال  ولی  بود  خوب  مسابقات  سطح  امسال  داشت: 
گذشته مسابقات بهتر بود و احساس می کنم به خاطر 
از  مقداری  آم��ده،  به وجود  که  قهرمانی  مدرسه 
انگیزه های ورزشکاران و مربیان را کم کرده است، از 
لحاظی مدرسه قهرمان خوب است و فعالیت هایشان 
انجام  م��دارس  در  استعدادیابی  و  می شود  بهتر 
و  استان  تیم های  شدن  ضعیف  نظر  از  ولی  می شود 

قهرمانی یک مقدار باعث ضعف می گردد.
در  استعدادها  کشف  درباره  هندبال  تیم  سابق  داور 
دانش آموزان گفت: بهتر است که تیم ها و مدارس در 
این مسابقات شرکت کنند تا بچه ها امتحان شوند و از 
بین آن ها برای تیم ملی انتخاب شوند. وی افزود: در 
سال گذشته تیم هندبال ناحیه 2 مقام دوم کشوری 
این  بین  از  اول کسب کرد،  را در رده متوسطه دوره 
انگیزه  بچه ها چند نفری به تیم ملی دعوت شدند و 

تیم بسیار افزایش پیدا کرد.
یونسی در پایان ضمن تشکر از مسئولین و مدیران 
گفت:  رضوی  خراسان  استان  و  پ��رورش  آم��وزش  
در  خوبی  همکاری  پ��رورش  و  آم��وزش  مسئولین 
دبیرستان  و متأسفانه در مقطع  زمینه داشتند  این 
استان  مسئولین  ولی  نداریم،  کشوری  مسابقات 
این  ما،  با  همراهی  و  همکاری  با  و  کردند  لطف 
اجازه را دادند تا این مسابقات در سطح دبیرستان 
و  شود  برگزار  رضوی  خراسان  استان  در  دوم  دوره 
امتحان  را  خودشان  ورزشکاران  و  دانش آموزان 

کنند.

ایجاد کانونی متمرکز برای بسکتبال
بسکتبال  انجمن  مسئول  حسینی  السادات  اکرم 
دوره  این  مسابقات  برگزاری  درباره  خراسان  استان 
متوسطه  مقطع  مسابقات  برگزاری  دوره  این  گفت: 
اول بود و مسابقات استانی 9 تیم در رشته بسکتبال 
شرکت کردند، تیم های شرکت کننده شهرستان های 
نیشابور، سبزوار، تربت حیدریه و تربت جام بودند و 
خیلی خوشحالیم که تربت حیدریه برای اولین بار به 
جمع تیم ها اضافه شد و امیدوارم در سال های آینده 

حضور پر رنگ آن ها را در این مسابقات ببینیم.
رضوی  خراسان  استان  بسکتبال  انجمن  مسئول 
این  در  شهرستان ها  سایر  ک��ردن  شرکت  درب��اره 
دیگر  شهرستان های  اگر  داشت:  اظهار  مسابقات 
می توانیم  باشند،  علاقه مند  و  کنند  آمادگی  اعلام 
کنیم  معرفی  مربی  آن ه��ا  ب��رای  استان  طریق  از 
رشته  در  علمی  کیفی  سطح  ب��رای  ک��لاس ه��ای  و 
باز آموزی  کلاس های  حتی  و  بگذاریم  بسکتبال 
قوانین و مقررات را برای آن ها در صورت شرکت در 
برگزاری  از  هدف  افزود:  وی  کنیم.  برگزار  کلاس ها 
این مسابقات این است که بچه ها در کنار هم شرکت 
مهم تر  همه  از  و  بگیرند  یاد  چیزی  هم  از  و  کنند 
و  به  نفس آن ها در مسابقات تیمی  اعتماد  بالارفتن 
گروهی است که به روحیه آن ها خیلی کمک می کند و 
امیدوارم در سال های آینده تیم ها و شهرستان های 

بیشتری در این مسابقات شرکت کنند.
از  گفت:   97 سال  برنامه های  خصوص  در  حسینی   
اداره کل آموزش  و  پرورش تقاضا داریم که یک کانون 
متمرکز در مشهد برگزار کنند تا بتوانیم از تمام نواحی 
هفت گانه مشهد تیم ها و ورزشکاران را در یک  مکان 
متمرکز کنیم تا زیر نظر یک مربی خاص کار کنند تا 
یک مقدار سطح علمی و عملی بچه ها بالا برود. وی 
دارد  زیادی  تمرین  نیشابور  تیم  خوشبختانه  افزود: 
و قرار است در لیگ نوجوانان شرکت کند و به  آن ها 
برای بالابردن سطح کیفی تیم هایشان کمک خواهیم 
کرد و تیم سبزوار هم تیم خوبی در زمینه بسکتبال 

دارد که تمرین و آمادگی سازی زیادی داشتند.
اکرم السادات حسینی درباره شرکت کردن بچه ها در 
تیم های بزرگسالان یا تیم ملی اشاره ای کرد و گفت: 
خوشبختانه سال گذشته یگانه دشتکی در رده سنی 
بچه ها  حضور  شد،  انتخاب  ملی  تیم  برای  متوسطه 
به طور  به کشورهای دیگر  اعزام آن ها  و  تیم ملی  در 
حتم در روحیه آن ها و دیگر ورزشکاران تأثیر زیادی 
هم سن  و  برای  مناسبی  الگوی  می تواند  و  می گذارد 

سال های خودشان باشند. وی در پایان ضمن تشکر 
که  خواست  تیم ها  مربیان  و  مدیران  از  قدردانی  و 
تمامی شهرستان ها در این مسابقات شرکت کنند و 
با تشکیل یک لیگ داخلی در استان، انگیزه و توان 

بچه ها را دراین رشته ورزشی بالا ببرند.
کسب سکوی قهرمانی پس از یک دهه

دختران  ژیمناستیک  انجمن  مسئول  جاهد  تکتم 
ورزشی  رشته  این  درب��اره  رضوی  خراسان  استان 
پایه  و  مشکل  بسیار  رشته ای  ژیمناستیک  گفت: 
این  در  ورزش��ک��اری  و  است  رشته ها  تمامی  ب��رای 
جز  رشته ها  سایر  در  حتم  به طور  شود  موفق  رشته 
بهترین ها خواهد بود، به همین خاطر نیاز به حمایت 

مالی دارد. 

و  ورزش���ک���اران  پیشرفت  خ��ص��وص  در  ج��اه��د 
داشت:  اظهار  ورزشی  رشته  این  در  دانش آموزان 
برای  مربی ها  بهترین  از  ما  اخیر  سال  دو  این  در 
وکلاس های  کارگاه ها  و  استفاده  دان��ش آم��وزان 
توانستیم  و  برگزارکردیم  زیادی  داوری  مربیگری 
ورزشی  رشته  این  مربیان  توانمندی  و  کیفی  سطح 
جز  ش��د  ب��اع��ث   ک��ار  همین  و  دهیم  اف��زای��ش  را 
در  کرد:  اشاره  وی  بگیریم.  قرار  کشور  بهترین های 
دوسال اخیر توانستیم سکویی در مسابقات بگیریم 
انفرادی کسب کردیم  از 40 مدال  و همینطور بیش 
که باعث افتخار رشته ژیمناستیک در استان است. 
سطح  در  متوسطه  اول  دور  و  ابتدایی  سنی  رده  در 

کشور مقام سوم و کاپ اخلاق کسب کردیم.
مسئول انجمن ژیمناستیک دختران استان خراسان 
رضوی در مورد سطح برگزاری مسابقات و برنامه های 
آینده در سال 97 گفت: در این دوره مسابقات نواحی 
شهرستان های  و  تبادکان  منطقه  مشهد،  هفت گانه 
شرکت  حیدریه  تربیت  و  تایباد  سبزوار،  نیشابور، 
جدید  سال  در  آتی  برنامه های  خصوص  در  کردند. 
انتخاب  با  و  می کنیم  شروع  را  کانون ها  در  فعالیت 
با  کانون ها  این  در  را  آن ها  استان،  تیم های  بهترین  
امسال  همچنین  می دهیم.  آموزش  مربیان  بهترین 
زنان  آسیایی  مسابقات  است  قرار  اولین بار  برای 
مسلمان برگزار شود که از الان بچه ها را برای شرکت 

در این مسابقات آماده می کنیم.
ورزشکاران  تمامی  موفقیت  آرزوی  با  پایان  در  وی 
این نکته را یادآوری کردکه: بیشتر از یک دهه مقامی 
در  نداشتیم،  کشور  سطح  در  ژیمناستیک  رشته  در 
دارای  توانستیم  فراوان  تلاش  با  اخیر  دوسال  این 
است  پایه ای  رشته  ژیمناستیک  چون  و  شویم  سکو 
این رشته  به حمایت زیادی دارد و دختران در  نیاز 

ورزشی موفق تر از پسران بودند.
بیست  اختتامیه  مراسم  پایان  در  است  ذکر  خور  در 
آم��وزان  دان��ش  ورزش��ی  مسابقات  دوره  نهمین  و 
دختر استان  به تیم های برتر علاوه بر حکم و مدال 

قهرمانی هدایای به رسم یادبود اهدا شد.

خدا بنده: هم اکنون بیش از 28 
سالن ورزشی و 25 استخر ویژه 
دانش آموزان در دست احداث 

می باشد که امیدواریم بتوانیم 
بخشی از این مجموعه های ورزشی 

را تا پایان سال به بهره برداری 
برسانیم

حسینی: اگر شهرستان های دیگر 
اعلام آمادگی بکنند و علاقه مند 

باشند ما می توانیم از طریق استان 
برای آن ها مربی معرفی کنیم و 

کلاس های برای سطح کیفی علمی 
در رشته بسکتبال بگذاریم و 

حتی کلاس های باز آموزی قوانین 
و مقررات را برای آن ها در صورت 

شرکت در کلاس ها می گذاریم 

سلامت

       وحید داودی
نقش ورزش در گذراندن  اوقات فراغت:

زندگی  که در سرایط  دارند  بیشتر جامعه شناسان عقیده   
ماشینی ورزش را می توان به عنوان وسیله ای مطلوب برای 
تأمین تجدید قوای جسمی و روحی و نشاط و شادابی افراد 
در نظر گرفت. در پایان دوره نوجوانی باید افراد را به تفریحات 

سالم و ورزش تشویق کرد.
خانواده هایی که ورزش را در اوقات فراغت فرزنداشان قرار 
کمال  مسیر  در  آنها  شخصیت  تا  می شود  باعث  می دهند 

هدایت شود.
و  جسمی  بیماری های  از  پیشگیری  در  ورزش  نقش   

روحی:
 ما همیشه آرزو داریم تندرست بمانیم و عمری طولانی داشته 
باشیم. متاسفانه این آرزو گاهی بدلیل عدم رعایت بهداشت 
کرد  باور  می توان  که  دارد  وجود  دلایلی  نمی شود.  ب��رآورده 
که اگر از جسم و روان خود به خوبی مراقبت کنیم، می توان 
عمری طولانی داشت. زیست شناسان معتقدند که انسان و 
سایر حیوانات باید مدتی در حدود 5 برابر سال هایی که رشد 
جسمانی آنها طول می کشد عمر کنند. بیشتر ناتوانی های 
جسمی و فشارهای روحی باعث پیری زودرس و احیانا مرگ 
می شود رمز زندگی سالم و عمر طولانی را باید در عادات و 
رفتارهایی مثل ورزش، رژیم غذایی مناسب و کاهش استرس 
جستجو کرد. سلامت و شادابی افراد وابسته به حرکت و جنب 
و جوش است. بعد از فعالیت بدنی در مغز ماده ای به نام مرفین 
ترشح می شود که باعث نشاط و شادابی خواهد شد و این نشاط 
پیشگیری  می شود.  جسم  و  روح  سلامت  باعث  شادابی  و 
بر درمان است، کم تحرکی ما در همه حال  همیشه مقدم 
باعث بیماری و کسالت می شود، ورزش باعث جلوگیری از 
پوکی استخوان می شود. کسانی که در سنین کودکی و نوجوانی 
ورزش نمی کنند، در میانسالی به این عارضه مبتلا می شوند. 
ورزش باعث افزایش توان عضلات می شود. در ستون فقرات 
ضعف عضلات شکم باعث فشردگی مهره ها بر روی دیسک ها 
اندام ها  در  خون  جریان  افزایش  باعث  ورزش  شد.  خواهد 
می شود و در نتیجه از سکته های قلبی جلوگیری می کند. 
شرکت در فعالیت های ورزشی احساس مسئولیت شجاعت 

را به فرد می دهد.
 نقش ورزش در طول عمر :

همه ما آرزو داریم که همواره تندرست بمانیم و عمری طولانی 
نام  به  نوزدهم  قرن  در  دانشمندان  از  یکی  باشیم.  داشته 
هربرت اسپنسر گفته است. رمز اصلی طولانی شدن زندگی 
این است که کاری نکنیم که از طول عمرمان کم شود. این 
سخن به این معنی است که در زندگی امروزه عادات خوب و 
پسندیده و سالم را در خود پرورش دهیم و از رفتارهای غیر 
اخلاقی بپرهیزیم، پس اگر در زندگی خود ورزش و بهداشت 
را بگنجانیم و دارای ایمان و تقوا باشیم طول عمرمان زیاد 

می شود.
چه وقتی، چگونه و چقدر ورزش کنیم؟    

می خواهید وزن کم کنید؟ موثرترین شیوه کم کردن دریافت 
افزایش فعالیت  بالا بردن میزان سوزاندن آنها،  کالری ها و 
سوزاندن  برای  جسمی  فعالیت  چقدر  اما  است.  جسمی 
کالری های اضافی لازم است؟ با چه شدتی و چه مقدار باید 
ورزش کرد؟  بهترین زمان ورزش در روز چه زمانی است؟ 
در »تناسب اندام« این هفته، پاسخ این پرسش های تان را 

خواهید گرفت...
با چه شدتی ورزش کنیم؟

انجام ورزش با شدت متوسط برای بیشتر افراد بی خطر است 
و به میزان زیادی به بهبود وضعیت سلامت کمک می کند. اگر 
وضعیت بدنی مناسبی داشته باشید، افزودن فعالیت های 
برای  باعث می شود زمان لازم  تمرین ها  به  شدید جسمی 
ورزش کاهش یابد و سلامت تر باشید. اگر آمادگی بدنی کافی 

ندارید، به تدریج شدت فعالیت جسمی تان را بالا ببرید.
فعالیت های باشدت بیشتر ممکن است خطر آسیب عضلات 
یا مفاصل را بالا ببرد و اندکی امکان دچار شدن به مشکل 
وخیم قلبی را افزایش دهد، به خصوص افرادی که به انجام 
با  ناگهان ورزش کردن  و  فعالیت جسمی عادت نداشته اند 
شدت زیاد را شروع کرده اند. گرچه خطر کلی مرگ ناشی از 
که  افرادی  از  که ورزش می کنند،  افرادی  در  قلبی  بیماری 

ورزش نمی کنند، کمتر است.
ادامه دارد...

مسابقات قهرمانی کشور کانوپولو بانوان در رده بزرگسالان 
استخر شهید  در  رقابت  روز  دو  میزبانی مشهد طی  به 
حججی مشهد به پایان رسید که تیم خراسان رضوی با 
وجود رقبای قدرتمند، به  مقام نائب قهرمانی کشور دست 
پیدا کرد. به همین خاطر با دو نفر از اعضای تیم که مدال 

آور و عضو تیم ملی هستند گفت و گویی انجام دادیم.
حمایت مالی و پخش رسانه ای 

از  گفت:  مشهدی  ملی پوش  اعضای  از  عاطفه دار  مهلا 
16 سالگی وارد این رشته ورزشی شدم و الان به مدت 9 
سال به فعالیت می پردازم. دارای مقام دوم در مسابقات 
آسیایی  مسابقات  در  دوم  مقام  هنگ کنگ،  آسیایی 
وی  هستم.  جهانی  مسابقات  در  هشتم  مقام  مالزی، 
درباره سطح مسابقات این دوره گفت: سال های گذشته 
رقابت بیشتری بود و تیم ها با آمادگی و قدرت بیشتری 
شرکت می کردند ولی متأسفانه امسال بعضی از تیم های 

مطرح شرکت نکردند.
 این عضو تیم ملی درباره نبود امکانات و حامی مالی گفت: 

چندسال است که از لحاظ امکانات بسیار ضعیف هستیم 
و استخری برای تمرین به ما نمی دهند. متأسفانه قایق ها 
قدیمی هستند و بعضی از آن ها حتی سوراخ هستند که 
مجبوریم با همان قایق ها تمرین کنیم، بقیه وسایل مثل 
گارد، پارو و توپ از رده خارج شدند و البته در جلساتی 
که با مدیر کل سازمان ورزش و جوانان استان خراسان 
این رشته اختصاص  برای  را  بودجه ای  رضوی داشتیم 
دادند و البته وسایلی تهیه شد که متأسفانه به این دوره از 

مسابقات نرسید.
اطلاع رسانی  به  اشاره ای  آخر  نکته  به عنوان  عاطفه دار 
این رشته ورزشی کرد و گفت: باید بیشتر به این رشته 
و  از لحاظ رسانه ای محدودیت  و  کنند  م��دال آور توجه 
این که پوشش کاملی مثل  با  و  مشکلات فراوانی داریم 
گارد و کلاه داریم، ولی هنوز مجوز پخش رسانه ای به ما 
نمی دهند. وی افزود: هنوز خیلی افراد نمی دانند چنین 
رشته ای در استان خراسان رضوی فعال است و هیچ گونه 

اطلاعی از نوع ورزش ندارند.
هماهنگی بین درس و دانشگاه 

عضو  خراسانی  ورزشکاران  از  دیگر  یکی  زینلی  فرناز 
تیم ملی به خبرنگار روزنامه صبح امروز گفت: حدود 
10 سال وارد رشته قایقرانی شدم و 3 سال عضو تیم 
در  آسیا  طلای  م��دال  دارن��ده  تاکنون  و  هستم  ملی 

مسابقات 2013 هند و مسابقات جهانی 2016 ایتالیا 
و دانشجویی در رشته  به  خاطر شرایط درسی  شدم، 
پزشکی متأسفانه نتوانستم در همه اردوها شرکت کنم 
دارم  فراوانی  و سختی های  زمینه مشکلات  این  در  و 
انجام  هماهنگی  ورزشی  رشته  و  دانشگاه  بین  باید  و 
دهم. وی در ادامه گفت: از دوران کودکی در رشته های 
در  دبیرستان  دوران  در  و  می کردم   فعالیت  ورزشی 
کسب  مدال  شنا  و  دوومیدانی  هندبال،  رشته های 
کردم، دوره راهنمایی پس از تکمیل شدن آموزشم در 
رشته شنا، به توصیه مربی ام این رشته را در قایقرانی 
و کانوپولو ادامه دادم و تا جایی که به درسم صدمه ای 

نزند این ورزش را ادامه خواهم داد.
زینلی در رابطه با رشته کانوپولو اظهار داشت:  ورود به این 
رشته را به همه توصیه نمی کنم، مگر افرادی که علاقه مند 
باشند و در این راه صبوری کنند، چون ورزش حرفه ای 
زندگی افراد را خیلی درگیر می کند و ممکن است آسیب  

دیدگی هایی به همراه داشته باشد. 
این  مسابقات  کیفی  سطح  درباره  ملی  تیم  عضو  این 
دوره گفت: سطح مسابقات این دوره خوب است ولی 
نه چندان عالی و مثل دوره های قبل نیست، متأسفانه 
تیم خراسان رضوی است که دارد روزبه روز ضعیف تر از 
سال های قبل می شود،  از مسابقات قهرمانی کشور که 

سال گذشته برگزار شد تا کنون هیچ تمرینی نداشتم و 
بقیه هم همینطور، برای یک ملی پوش اثر خیلی بدی 
می گذارد.  منفی  اثر  بازیکن  بدنی  درآمادگی  و  دارد 
حداقل  و  کنند  حمایت  ورزش  این  از  باید  مسئولین 

مکان هایی برای تمرین ورزشکاران در نظر بگیرند.
فرناز زینلی در ادامه اشاره ای به بی انگیزگی در ورزشکاران 
سرمایه گذاری  بانوان  ورزش  در  داش��ت:  اظهار  و  کرد 
زیادی صورت نمی گیرد و ورزشکارانی که وارد این رشته 
می شوند بعد از مدتی می بینند آینده ای در این رشته 
ندارند ناامید می شوند و تیم را ترک می کنند و حتی گاهی 
به عنوان یک کار حرفه ای به آن نگاه نکرده و تنها صرف 
تفریح بازی می کنند و این برای یک ورزشکار خیلی بد و 

ناامید کننده است.
سخن آخر 

امیداواریم در سال های آینده این رشته ورزشی به جامعه 
بیشتر و بهتر شناسانده شود تا استعدادهایی که در جامعه 
این  سوی  به  علاقه شان  و  استعداد  پیگیری  با  هستند 
ورزش مهیج سوق پیدا کنند. همچنین بتوانیم در سا های 
آینده با حمایت مسئولین شهر مشهد بتوانیم علاوه بر 
دفاع از عنوان نایب قهرمانی که امسال بدون تمرین کسب 
کردیم آنرا بهبود بخشیده و مدال خوشرنگ تری را به 

گردن بیاویزیم.

در حاشیه برگزاری مسابقات کانوپولو در استان خراسان رضوی

نگاه جدی مسئولین به قهرمانان ملی

مسابقاتورزشیدانشآموزاناستانخراسانرضویپایانیافت

دختران ورزشکار خراسان رضوی روی سکوی قهرمانی

 مرجان فرهمند
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میزخبر

نامه خانه س�ینما برای حضور جعفر پناهی در 
جشنواره کن

رئی��س هیئت مدیره خانه س��ینما از رئیس قوه قضائیه 
درخواس��ت ک��رد ک��ه ام��کان حض��ور جعف��ر پناهی در 
جش��نواره فیلم ک��ن فراهم ش��ود. همایون اس��عدیان، 
رئیس هیئت مدیره خانه س��ینما، در بخشی از نامه اش 
خطاب به رئیس قوه قضاییه نوش��ته است: »اخیرا فیلم 
“سه رخ” ساخته جعفر پناهی در بخش اصلی جشنواره 
فیلم کن پذیرفته ش��ده و رسم جشنواره ها بر این است 
ک��ه کارگردان��ان آث��ار، به هن��گام نمایش فیلم هایش��ان 
در ه��ر رویداد س��ینمایی حضور داش��ته باش��ند و عدم 
حضورشان به دلایل سیاسی و ممنوعیت های قضایی، 
تصوی��ری نامطلوب از کشورش��ان ایجاد خواهد کرد. به 
ای��ن ترتیب اس��تدعا دارم به لحاظ مصال��ح ملی و ارائه 
تصویری واقع��ی از فضای فرهنگ ایران، مقرر فرمایید 
نسبت به صدور مجوز حضور ایشان در جشنواره مذکور 

مساعدتی مبذول شود.«/ایسنا
   جزییات بازداشت “امیر شهلا “ عضو شورای 

شهر مشهد
چن��د روز پی��ش خب��ر رس��ید ک��ه عضو ش��ورای ش��هر 
مش��هد بازداش��ت و ب��ا ق��رار وثیقه آزاد ش��ده اس��ت. 
بناب��ر اظه��ار نظر وکی��ل ایش��ان این عضو امیر ش��هلا 
ب��وده که ب��ا قرار 500 میلیونی در بازداش��ت بس��ر می 
برد.مهرداد قربانی س��رابی وکیل دادگس��تری و وکیل 
امیر ش��هلا نماینده مردم مش��هد در شورای این شهر 
در خص��وص بازداش��ت مج��دد موکلش به دی��ده بان 
ای��ران گف��ت: امیر ش��هلا جمعه ۳۳ فروردین س��اعت 
11 صبح در تهران به دفتر من آمدند تا وکلاتش��ان را 

برعهده بگیرم. ایش��ان در خصوص بازداش��ت نخست 
خ��ود توضی��ح دادند ک��ه ب��رای کاری به دفت��ر یکی از 
دوستانش��ان ک��ه کارگزار بورس اس��ت رفت��ه بودند تا 

برای ایش��ان س��هام بخرند.
وی توضی��ح داد: طب��ق گفته های آقای ش��هلا، در آن 
دفت��ر دو نف��ر از خانم ه��ای همکار آن اق��ا بودند. آقای 
ش��هلا به محض ورود تصمیم به خروج از دفتر می گیرد 
که ناگهان در شکس��ته می ش��ود و عده ای داخل ش��ده 
و با چش��م بند ایش��ان را خارج می کنن��د. پس از آن از 
آقای ش��هلا خواس��ته می ش��ود که از حضور در شورای 
ش��هر مش��هد انصراف دهد. من قبول نکردم.قربانی در 
ادامه ب��ه دیده بان ایران گفت: ق��رار بود تا در خصوص 
ای��ن پرونده من وضعیت آقای ش��هلا را پیگیری کنم که 
امروز)دوش��نبه( خبر بازداش��ت مجدد ایش��ان با اتهام 

تحصیل مال نامشروع را شنیدم.
 البت��ه ب��رادر ایش��ان هم وکیل محس��وب می ش��و د. و 
همکار من نیز است توضیح داد که ایشان بابت مشاوره 
به شرکتی حقوقی دریافت می کرده که این شده مصداق 
تحصیل مال نامش��روع. مصداق ماده ۳ قانون اختلاس 
و ارتش��اع س��ال ۳۳6۳ این امر غیر قانونی نیست. البته 
م��ن هنوز موف��ق به خوان��دن پرونده ها نش��ده ام. آقای 
ش��هلا ظاهرا ق��رار داد کاری با آن ش��رکت داش��تند اگر 
قرارداد کاری وجود داش��ته باش��د موضوع نسبت دادن 
مال نامش��روع صحیح نیس��ت. ق��راری که صادر ش��ده 
اس��ت 500 میلیون تومان بوده و میزان مال نامش��روع 
هم حدود 5 میلیون تومان است. هر چند قرار با میزان 
مال نامش��روع تطابق ندارد ولی باید یادآور ش��وم که ما 

نیازمند مطالعه پرونده هستیم.

   انتقاد کیهان از جشنواره فیلم فجر
کیهان در مطلبی با امض��ا “محمد دیندار” در انتقاد از 
جش��نواره جهانی فیلم فجر نوش��ت: چرا در شرایط بد 
اقتص��ادی  و ارزی، بخش��ی از ارز مملک��ت   باید هزینه 
جش��نواره جهان��ی فیلم فج��ر و میهمان��ان خارج��ی  و 
فیلم  ه��ای فرنگی ش��ود؟ اگر در این  جش��نواره اولویت 
با تجلی فرهنگ بومی کش��ورمان  بود، باز می ش��د این  
هم��ه هزین��ه را توجیه ک��رد، ام��ا اینکه کل��ی میهمان  
خارجی ب��ا هزینه های گزاف به ای��ران دعوت می کنند 
ت��ا فیلم خارجی به آنها نش��ان دهند، نوبر اس��ت! مگر 
وظیف��ه سازمان س��ینمایی، تبلی��غ و ترویج فیلم ه��ای 
خارجی اس��ت؟ جالب اس��ت ک��ه قائم مقام جش��نواره 
جهانی فیل��م  فجر در مصاحبه اخیر خود گفته اس��ت: 
در  خارج��ی  فیلم ه��ای  نمای��ش  ب��ا  داریم ت��ا  “س��عی 
جش��نواره،زمینه اکران فیلم   ه��ای خارجی را در ایران 

فراه��م کنی��م«
   افراد مش�هوری که در کنار مرتضوی در بند 

241 زندان اوین هستند!
افراد مش��هوری که در کنار مرتضوی در بند 241 زندان 
اوین هس��تند!پیش تر یکی از رسانه های رسمی کشور 
بن��د 241 اوی��ن را اینگون��ه توصی��ف ک��رده ب��ود: »همه 
اطاق ه��ای نگه��داری متهم��ان 12 متری اس��ت و یک 
چش��مه توال��ت در آن ق��رار دارد تا برای فرد بازداش��ت 
ش��ده مش��کلی به وجود نیاید.«به گزارش جماران، بند 
241 اوی��ن متعل��ق ب��ه حفاظ��ت اطلاعات ق��وه قضاییه 
اس��ت که سعید مرتضوی شب گذشته را در آنجا سپری 
کرد.ام��ا این بند علاوه بر س��عید مرتضوی میزبان کدام 
یک از زندانیان معروف دیگر اس��ت؟بابک زنجانیبابک 

زنجان��ی متهم نفتی معروف که ش��اکی وی وزارت نفت 
اس��ت مدت هاس��ت که در این بند به سر می برد. حکم 
اع��دام زنجان��ی صادر ش��ده اس��ت و او در ص��ورت عدم 
پرداخت بدهی 12 هزار میلیارد تومانی اش باید منتظر 
اج��رای حکمش باش��د.نکته جالب توجه ان اس��ت که 
بخش��ی از اتهامات بابک زنجانی و بدهی هایش مربوط 
ب��ه تامین اجتماعی در زمان ریاس��ت س��عید مرتضوی 
است.اسفندیار رحیم مشاییاسفندیار مشایی، یار غار 
احمدی نژاد و از دیگر اعضای حلقه ی اولیه دولت نهم 
و دهم اس��ت که از قضا با مرتضوی نیز دارای آشنایی و 
همکاری قدیمی است.حمید بقاییحمید بقایی رئیس 
اس��بق س��ازمان میراث فرهنگی برای تحمل حکم 15 
ساله زندان خود وارد زندان اوین شده است و او نیز در 

بند 241 حضور دارد.
   مرعشی انصراف داد

حسین مرعشی، س��خنگوی حزب کارگزاران سازندگی 
با انتش��ار نام��ه ای از حض��ور در فهرس��ت کاندیداهاى 

شهردارى تهران انصراف داد.
فهرس�ت  در  حض�ور  از  بان�ک  انص�راف     

کاندیداهای شهرداری تهران
مرتض��ی بان��ک مش��اور رئی��س جمه��ور در نام��ه ای به 
ش��ورای ش��هر تهران نوش��ت: از آنجا که به دلیل قبول 
نظ��ام  در  وظیف��ه  انج��ام  ح��ال  در  دیگ��ر  مس��ئولیتی 
مقدس جمهوری اس��لامی ایران می باشم، از پیشنهاد 
دهن��دگان تقاضا م��ی کنم که با تمرکز بیش��تر بر س��ایر 
اف��راد م��ورد نظ��ر همچون همیش��ه ب��ا انتخ��اب فردی 
صال��ح، متخصص و متدین بهش��ت تهران را به بهش��ت 

بانی کارآمد واگذار نمایند.

   واکنش سیدمحمدمهدی میرباقری به خبر 
انتصابش به امامت جمعه تهران

سیدمحمدمهدی میرباقری در واکنش به خبری مبنی بر 
انتصاب��ش به امامت موقت جمعه تهران در پاس��خ به این 
سوال »اعتمادآنلاین« که آیا تا به حال از ستاد نمازجمعه 
تهران یا ش��ورای سیاس��ت گذاری ائمه جمعه صحبتی با 

شما هم نشده است، گفت: »من مطلع نیستم.«
   محمدج�واد لاریجانی: احمدی نژاد به یکی 

می گفت هلو به یکی می گفت زردآلو
محمدجواد لاریجانی گفت: احمدی نژاد نه تنها ش��أن 
ریاس��ت جمهوری را در دول��ت قب��ل پایی��ن آورد، بلکه 
شأن وزارت را نیز پایین آورد. به یکی می گفت هلو و به 
دیگ��ری می گفت زرد آلو! یکی در س��فر آفریقا و دیگری 
در مس��یر رفت��ن به اداره عزل  می ش��د! اص��لًا چیزهای 
عجی��ب و غریبی اتفاق افت��اد، تنها نتیج��ه آن این بود 
که وزارت، یک ش��غل بی وزن می ش��د، گویی وزرا همه 
باید نوچه های رئیس جمهور باش��ند، در حالی که طبق 
قان��ون، وزرا خودش��ان یک مس��ئولیت قانون��ی هیئت 
دولت��ی دارند، یعنی اگر هیئ��ت دولت چیزی را مصوب 

می کند، وزیر مستقلًا مسئولیت دارد.
   روایت ترقی از شنود جلسات خصوصی خاتمی
اعتمادآنلای��ن نوش��ت: حمیدرض��ا ترقی، عضو ارش��د 
ح��زب موتلفه اس��لامی تلویح��ا اعلام کرد که جلس��ات 
خصوص��ی رئی��س دول��ت اصلاحات ش��نود می ش��ود.
او در مصاحب��ه ای ویدئوی��ی در پاس��خ ب��ه ای��ن س��وال 
ک��ه »اصلاح طلب��ان انتق��اد می کنن��د ک��ه احمدی ن��ژاد 
آق��ای  محدودیت ه��ای  ام��ا  می  کن��د  ساختارش��کنی 
خاتمی بیشتر می شود. آیا این انتقاد را قبول دارید؟«، 

می گوی��د: »نه قب��ول ندارم. ای��ن طور نیس��ت که آقای 
خاتم��ی حرف نزن��د. آقای خاتم��ی تصور نکن��د اگر در 
جلس��ات خصوصی حرفی می زند، کس��ی حرف های او 
را نمی فهمد ی��ا نمی ش��نود! موضع گیری هایش و تمام 
مس��ائلی که بی��ان می  کند همه به گوش نظام می رس��د! 
ه��ر برخ��وردی با ایش��ان ص��ورت می گیرد متناس��ب با 
اعم��ال و رفت��ار خودش اس��ت و ربطی ب��ه احمدی نژاد 
ن��دارد. احمدی نژاد پرونده اش جداس��ت، وصل کردن 

پرونده این دو به هم فرار به جلو است.«
   درخواست عجیب سیف از مسافران

رئی��س کل بان��ک مرک��زی در خصوص تامی��ن ارز مورد 
نیاز مس��افران گفت: فع��لا مبنای تامین ارز مس��افران 
خارج��ی همان بخش��نامه ه��ای بانک مرکزی اس��ت و 
مردم مدتی س��فر خود را به تاخی��ر بیاندازند. ولی ا... 
سیف در حاشیه رونمایی از سامانه جامع نیما در جمع 
خبرنگاران در پاس��خ به س��ئوالی مبنی ب��ر اینکه مردم 
تنها 5 هزار یورو اجازه خروج ارز از کش��ور را دارند و در 
کنار آن قادر به تامین هزار یورو بیش��تر برای سفرهای 
خارجی خود نیس��تند گفت: مردم می توانند سفر خود 
را اندک��ی به تاخیر اندازند و البته باید با ش��رایط جدید 
نیز خود را وفق دهند و صبر داش��ته باش��ند. رئیس کل 
بانک مرکزی در پاس��خ به این س��ئوال که آیا س��قف ارز 
مس��افری افزای��ش خواهد یاف��ت گفت: بان��ک مرکزی 
تعهدی در ای��ن رابطه ندارد که س��همیه را زیاد کند اما 
به ه��ر حال یکی از ویژگی های س��امانه نیما آن اس��ت 
که می تواند انعطاف پذیر بوده و متناس��ب با شرایط در 
آن تصمیم گیری ش��ود اما ب��ه هر حال مدیریت منابع و 

مصارف باید صورت گیرد.

امام محمدباقر )ع( فرمودند:
هیچ بنده ای عالم نباشد تا اینكه به بالا دست خود حسد نبرد و زیر دست 

خود را خوار نشمارد.

مراد از شناخت خلیفه الهی و امام هر عصر، تنها معرفتی ساده و ابتدایی 
بر اس�اس ش�ناخت حسب و نس�ب و نیز ش�ناخت تاریخی نیست، تا آن 
که امام را به اسم و خاندان و تاریخ شناخت، گمان کند به معرفت حیات 
بخ�ش ام�ام راه یافته و از حیات و مرگ جاهلی رهیده اس�ت، بلكه حیات 
معقول را معرفت امامت و اعتقاد به ولایت و ش�ناخت ش�خصیت حقیقی 
ام�ام ب�ه انضمام اطاع�ت او تامین می کن�د، و گرنه حاکمان برخاس�ته از 
سقیفه، طاغوتیان ش�ام، فاجعه آفرینان انسانیت کش کربلا، حكمرانان 
خونری�ز مروان�ی و عباس�ی و... بی�ش از دیگ�ران ب�ه زوایای س�طحی 

شناخت امامان عصر خویش عالم بودند.
امام مهدی موجود موعود، ص170

دگری دل سیر نگرددت ز بیدا
چشم آب نگرددت، چو در من نگری

این طرفه که: دوست تر ز جانت دارم
با آن که ز صد هزار دشمن بتری رودکی

   واکنش پدر یک قربانی کهریزک به بازداشت مرتضوی
آغاز اجرای حکم حبس دو س��اله س��عید مرتضوی با اتهام معاونت در قتل محس��ن روح الامینی ش��اید روز گذش��ته بیش از 
آنچه در افکار عمومی بازتاب یافت، ذهن خانواده های س��ه کش��ته نام آش��نای فاجعه بازداش��تگاه کهریزک یعنی محس��ن 
روح الامین��ی، امی��ر جوادی ف��ر و محمد کامرانی را به خود مش��غول کرد.»ایران« در ادامه نوش��ت: نگاه آنه��ا به اجرای این 
حکم چه بود و تا چه حد می توانس��ت درد و داغ هش��ت ساله آنها را التیام بخشد؟ این پرسشی بود که نخست تلاش کردیم 
پاس��خش را در گفت وگ��و ب��ا عبدالحس��ین روح الامینی دریابیم اما پ��س از تماس ناموفق با ش��ماره او به س��راغ پدر محمد 
کامرانی رفتیم؛ مردی که هیچ رابطه و آشنایی با عناصر قدرت نداشت، کاسب بازار بود اما پرونده قتل پسرش در کهریزک 

را ب��ا جدی��ت تم��ام پیگی��ری ک��رد. 
هرچند در نهایت نتوانست برای اتهام معاونت در قتل علیه سعید مرتضوی حکمی بگیرد و مرتضوی در پرونده شکایت آنها 
که مش��ابه پرونده روح الامینی بود، تبرئه ش��د.کامرانی روز گذش��ته یک بار دیگر با ابراز گلایه از احکام صادر شده گفت: »من 
از قوه قضائیه گلایه دارم. ش��کایت از مرتضوی را من ش��روع کردم. 16 ماه طول کشید تا من با دوندگی خودم و پیگیری های 
وکی��ل پرون��ده، اتهام معاونت در قتل را به دادگاه تفهیم کنم اما رأی تبرئه صادر ش��د. اما در پرونده آقای روح الامینی صدور 
حکم برای این اتهام ممکن شد. با این حال من به شخصه از این حکم راضی نیستم؛ نه از مدتش و نه از اینکه در دو پرونده 
مش��ابه دو حک��م کاملا متفاوت صادر ش��د. اما امر را به خدا واگذار می کن��م.«او در ادامه تأکید کرد: »ای��ن حکم و ماجراهای 

پیش آمده در اجرای آن نه تنها گوشه ای از درد ما را التیام و تسکین نداد بلکه ما را جریحه دار کرد.«
   وکیل سیدامامی: هنوز گزارش دقیق پزشکی قانونی را ندیده ایم

وکیل مداف��ع س��یدامامی در رابطه با انتش��ار مطلبی در خصوص پرونده موکلش در فضای مج��ازی توضیحاتی را ارائه کرد.
پیام درفش��ان اظهار کرد: در رابطه با معاینه جس��د آقای س��یدامامی، در خصوص وجود جای س��وزن و تزریق پوس��تی به 
صورت کلی مطالبی به یکی از اهالی رس��انه دادم که ظاهرا نه از روی قصد و غرض بلکه وی متوجه کلی بودن توضیح بنده 
در مورد گزارش��ات معاینه جس��د نش��ده و بر همین اس��اس دچار س��وء تفاهم ش��ده و آن را به عنوان آثار روی جسد عنوان 

کرده  اس��ت.
وی بیان کرد: وقتی در تمامی مصاحبه ها عنوان ش��ده که ما هنوز گزارش دقیق و کامل پزش��کی قانونی را ندیده ایم و اصرار 
بر ارائه آن از طرف مقامات مس��ئول داریم، پس بدیهی اس��ت در حال حاضر علم و اطلاعی در خصوص وجود یا عدم وجود 
جای س��وزن و تزریق نداریم.درفشان تاکید کرد: توضیحات کلی و عدم دقت اینجانب موجب سوء برداشت همکار رسانه ای 

شده است./ایسنا


